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Două căi în fața poporului german
La 15 ianuarie guvernul sovietic a dat 

publicității o declarație în problema ger
mană, declarație, care arată încă odată 
poporului german calea spre unificarea 
pașnică a Germaniei.

In anii de după război, a fost creată o 
asemenea situație în care o parte a po
porului german trăiește pentru întîia oară 
sub un regim cu adevărat democratic, că
ruia îi sînt străine planurile revanșarde 
și agresive. In R. D. Germană, imperia
liștii nu mai pot manevra în vederea unui 
nou război. Aici baza renașterii militaris
mului german — primejdie pentru toate 
popoarele Europei —- a fost lichidată.

Cu totul altfel stau lucrurile în Repu
blica Federală de la Bonn (Germania oc
cidentală). Acolo, cu toată împotrivirea 
crescîndă a populației, puterile ocupante 
duc o politică de sprijinire activă a recru
descenței fascismului, de încurajare a ele
mentelor revanșarde, în ultimă instanță de 
refacere și reînarmare a mașinii de război 
germane. Prin acordurile de la Paris, pu
terile occidentale caută să creeze, împo
triva voinței popoarelor Europei și a po
porului german însuși, o uriașă bază de. 
război în inima continentului, trambulină 
pentru noi aventuri agresive. Ce perspec
tive deschide o asemenea situație în fața 
poporului german însuși, e leăne de în
țeles.

Interesat în menținerea păcii în Europa, 
guvernul sovietic a făcut nu odată pro
puneri practice pentru rezolvarea celei mai 
importante probleme europene: unificarea 
pe cale pașnică a Germaniei, crearea 
unui stat german unitar, democrat, iubitor 
de pace, capabil să-și aducă contribuția 
sa la rezolvarea problemelor europene.

E limpede că asemenea acțiuni cores
pund pe deplin intereselor țărilor iubi
toare de pace. Ele corespund și interesu
lui țării noastre, căreia militarismul ger
man nu i-a adus vreodată altceva decît 
singe, jertfe și lacrimi. Declarația din 15 
ianuarie.a guvernului sovietic în problema 
germană, declarație pe care poporul nos
tru o sprijină întru totul, înseamnă un 
nou pas pe drumul luptei pentru împiedi
carea renașterii militarismului german, 
pentru pace în Europa și în lume.

Declarația Guvernului Sovietic demască 
din nou cu vigoare pe acei politicieni care 
ascunzîndu-se în spatele jocului dublu și 
al culiselor politice încearcă să răspîn- 
dească ideia că ratificarea acordurilor de 
la Paris, ar „ușura* chipurile, rezolvarea 
problemei germane. Făcînd asemenea afir
mații fățarnice, lipsite de orice temei, 
acești politicieni recunosc implicit cit de 
nepopulară este în Europa apuseană, ideia 
renașterii Wehnmacht-nlui, recunosc că 
acordurile de la Paris sînt susținute nu de 
voința popoarelor ci de presiunile ameri
cane. Guvernul sovietic, atrage din nou 
atenția guvernelor occidentale — printre 
care și guvernului de la Bonn — că rati
ficarea acordurilor de la Paris, pășirea 
Germaniei occidentale pe calea reînar- 
mării, complicînd serios întreaga situație 
din Europa ar face lipsite de conținut orice 
tratative, ar menține pentru multă vreme 
Germania scindată, ar înrăutăți soarta 
populației vest-gormane. In luna februarie 
parlamentul vest-german — discutînd rati
ficarea acordurilor de la Bonn — are deci 
de ales între cele două căi de dezvoltare 
a Germaniei: calea scindării țării și a 
punerii Germaniei occidentale într-o situa
ție inferioară de drepturi, sau dimpotrivă 
calea unificării și a creării unui stat ger
man democrat, liber și suveran. In aceste 
clipe hotărîtoare Uniunea Sovietică întinde 
din nou o mînă prietenească poporului ger
man. In declarația sa guvernul sovietic 
propune folosirea tuturor acelor posibili
tăți care n-au fost încă folosite pentru re
alizarea unei înțelegeri în problema uni
ficării Germaniei. Lucrul cel mai urgent 
în această privință îl constituie alegerile

libere ce ar putea avea loc pe întreaga 
Germanie în anul 1955. Organizarea aces
tor alegeri ar putea avea loc ca rezultat 
al tratativelor între S.U.A., Anglia, Fran
ța și U.R.S.S. in problema germană, iar 
dacă Republica Democrată Germană și Re
publica Federală Germană își vor da con- 
simțămîntul, s-ar putea ajunge la un a- 
cord și în privința instituirii unei suprave
gheri internaționale a alegerilor. Organi
zarea unor asemenea alegeri nu va fi însă 
posibilă dacă parlamentul vest-german va 
ratifica acordurile de la Paris, consfin
țind includerea Germaniei occidentale în 
coalițiile agresive ale „Uniunii Europei 
occidentale" și blocul nord-atlantic.

Organizarea de alegeri libere pe în
treaga Germanie ar da posibilitate poporu
lui german să hotărască singur asupra 
viitoarei sale orînduiri de stat. Pentru a- 
ceasta nu este însă dc conceput ca vreuna 
din cele două părți ale Germaniei să fie 
legată de vreo condiție a unor tratate se
parate, cu privire la participarea la gru
pări militare.

O Germanie unită și iubitoare de pace 
■ar constitui premiza necesară încheierii 
unui tratat de pace cu Germania, tratat 

' care ar consfinți independența, suverani
tatea și egalitatea în drepturi a Germanici 
unite. Firește, tratatul de pace, ar acorda 
de asemenea Germaniei dreptul de a avea 
forțele armate naționale proprii, necesare 
apărării independenței și securității ei.

Consecventă în politica sa de destindere 
a încordării internaționale, gata să ajute 
la rezolvarea pașnică a problemei germane 
Uniunea Sovietică propune de asemenea 
normalizarea relațiilor sale cu Republica 
Federală Germană. Aceasta n-ar putea 
decît să contribuie la căutarea cu sorți 
sporiți de izbîndă a unor căi menite să 
ducă la unificarea Germaniei.

Restabilirea drepturilor suveran© ale 
Germaniei unite, participarea ei la un sis
tem de securitate colectivă în Europa, ar 
avea o uriașă însemnătate pentru avîntul 
poporului german. Industria de pace a 
Germaniei ar putea găsi vaste piețe de 
desfacere în răsăritul Europei și în Asia, 
piețe tradiționale ale industriei germane, 
ceea ce ar duce la folos'rea din plin a ca
pacității de producție germană, la ridica
rea nivelului de trai al poporului german

Pusă în față cu perspectiva perpetuării 
scindării Germaniei și a pregătirilor de 
război, o asemenea perspectivă este me
nită să înflăcăreze inimile milioanelor dc 
germani, să dea un nou avînt luptei po
porului german împotriva acordurilor de 
la Paris. Astăzi din ce în ce mai mulți 
germani își dau seama că viitorul Germa
niei depinde de ei înșiși. Nu e de mirare 
deci că mișcarea pentru rezolvarea paș
nică a problemei germane capătă o largă 
bază de masă.

Patrloții germani văd în noile propu
neri sovietice un sprijin de mare în
semnătate. Puternicul ecou pe care le-au 
stirnit aceste propuneri este demonstrat 
între altele și de un comentat al postului 
de radio vest-german Hamburg: „Guver
nul federal — arată postul de radio — 
nu și-a spus încă punctul de vedere în 
legătură cu Declarația guvernului sovie
tic. Reprezentantul guvernului federal a 
declarat că știrile sosite pînă în prezent 
nu sînt suficiente pentru a trage vreo con
cluzie. In cercurile politice de la Bonn se 
subliniază însă că această Declarație a 
guvernului sovietic va avea o deosebită 
însemnătate, deoarece ea nu este făcută 
sub formă de notă către guvernele occi
dentale, ci se adresează direct guvernu
lui federal și poporului german".

In interesul său propriu, poporul ger
man trebuie să obțină respingerea acor
durilor de la Paris. In această luptă, po
porul german se bucură de sprijinul și 
simpatia tuturor popoarelor iubitoare de 
pace.

DE LA CONSILIUL DE MINIȘTRI AL U.R.S.S.

Despre ajutorul tehnico-științific și de producție acordat de Uniunea Sovietică 
altor state în domeniul dezvoltării cercetărilor 

cu privire la folosirea energiei atomice în scopuri pașnice
MOSCOVA 17 (Agerpres). — TASS transmite: Guvernul Sovietic, 

acordînd o mare importanță folosirii energiei atomice în scopuri pașnice, 
a adoptat hotărîrea de a acorda ajutor tehnico-științific și de producție 
altor state pentru crearea de baze științifice experimentale în vederea dez
voltării cercetărilor în domeniul fizicii nucleare și a folosirii energiei ato
mice pentru scopuri pașnice. .

Guvernul Sovietic a propus Republicii Populare Chineze, Republicii 
Populare Polone, Republicii Cehoslovace, Republicii Populare Romîne și 
Republicii Democrate Germane să le acorde ajutor multilateral în ceea ce 
privește proiectarea, livrarea de utilaj, construirea de generatori atomici cu 
o capacitate termică pînă la 5.000 kw fiecare și de acceleratori de parti
cule elementare. Se prevede de asemenea să se pună la dispoziția acestor 
țări cantitățile necesare de materiale dezagregabile pentru generatorii ato
mici și pentru lucrările de cercetări științifice. Im aceasta se ține seama 
de împrejurarea că susmenționatele țări furnizează Uniunii Sovietice ma
terii prime corespunzătoare.

★ ★

Oamenilor de știință și inginerilor din aceste țări li se va acorda 
posibilitatea de a lua cunoștință de lucrările în domeniul cercetărilor știin
țifice desfășurate în U.R.S.S. în ceea ce privește folosirea energiei atomice 
în scopuri pașnice și de funcționarea generatorilor atomici experimentali. 
Crearea bazelor științifice experimentale mai sus amintite va permite 
acestor țări să desfășoare pe larg lucrări de cercetări științifice în domeniul 
fizicii nucleare, să obțină cu ajutorul generatorilor atomici o cantitate sufi
cientă de izotopi radioactivi în vederea folosirii lor în medicină, biologie și 
în alte domenii ale științei și tehnicii, precum și să pregătească cadre știin
țifice și de ingineri pentru dezvoltarea continuă a lucrărilor legate de folo
sirea pașnică a energiei atomice.

Este în curs de examinare problema lărgirii cercului țărilor cărora 
U.R.S.S. le va putea, de asemenea, acorda sprijin și ajutor în dezvoltarea 
lucrărilor științifico-experimentale în 
scopuri pașnice.

*
domeniul folosirii energiei atomice in

O inovație prețioasă: Rototubul

Studiind posibilitatea de a înlocui vechiul 
sistem de intervenție la sondele ce se înfun
dau cu ciment sau nisip cu un altul mai 
avantajos, inginerii Sergiu Mihail și Grigore 
Zmeureanu au construit un aparat de dimen
siuni reduse, denumit „rototub" care poate 
efectua operațiunile de intervenție la sondele

nisipoase tot atît de bine ca și prin vechiul 
sistem, înlocuindu-se în acelaș timp neajun
surile aceștu’a. Cu ajutorul lui se scurtează 
simțitor timpul de intervenție la o sondă și 
se elimină aproape total efortul fizic al mun
citorilor.

In clișeu: Aparatul „Rototub".

PENTRU TRIUMFUL
Milioanele de oameni iubitori de pace dm 

fara noastră salută cu o vie satisfacție știrea 
despre ajutorul tehnico-științific și de pro
ducție acordat de Uniunea Sovietică altor 
state — printre care șt Republica Populară 
Romînă — in domeniul dezvoltării cercetă
rilor cu privire la folosirea energiei atomice 
in scopuri pașnice.

Hotărîrea guvernului sovietic de a acorda 
altor țări ajutor pentru crearea de baze Știin- 
lifico-experimentale in vederea dezvoltării 
cercetărilor în domeniul fizicii nucleare și a 
folosirii energiei atomice pentru scopuri paș
nice are o uriașă semnificație și importantă 
internațională. Această hotărire vorbește de 
la sine. Ea dovedește puternica dragoste de 
pace a Uniunii Sovietice, dorința sa de a îm
părtăși și altor (ări cuceririle prețioase ale sa- 
vanților sovietici, experiența sa bogată în 
domeniul folosiră energiei atomice în ve
derea îmbunătățirii necontenite a vieții oa
menilor. Gestul Uniunii Sovietice este cit se 
poate de firesc. El se situează pe linia po
liticii de colaborare a Uniunii Sovietice cu 
tarile democrate șt iubitoare de pace. El a- 
rată încă odată puternica deosebire care 
există între relafiile internaționale dint-e ță- 

, ri/e capitaliste și relafiile internaționale de 
un tip cu totul nou, statornicite între fările 
lagărului democrației și socialismului.

In lagărul (arilor democrației și socialis
mului, relațiile dintre state se desfășoară pe 
baza deplinei egalități de drepturi, pe baza 
respectului reciproc al independenței, suvera
nității nafionale și al intereselor fiecărei 
(ări. Ele sînt legături de strinsă și sinceră 
prietenie, de continuă și puternică colabo
rare in domeniul economic, cultural, politic. 
Trăinicia acestui nou tip de relații interna
ționale, nemaiîntâlnit încă în istoria omeni
rii, rezidă în ajutorul reciproc, frățesc, pe 
care și-l dau popoarele care au devenit stu

pine pe soarta lor. Hotăritor însă în siste
mul de colaborare și ajutor al /arilor demo
crate și iubitoare de pace este imensul aju
tor acordat de către Uniunea Sovietică, a- 
iutor permanent, dezinteresat și multilateral.

I. V. Stalin a dat o strălucită caracterizare 
relațiilor economice care există între fările 
lagărului socialist. „..'.In perioada de după 
război — arată I. V. Stalin — aceste țări au 
realizat din punct jde vedere economic o 
strinsă legătură între ele și au organizat co
laborarea economică și ajutorul reciproc. Ex
periența acestei colaborări arată că nici o 
țară capitalistă n-ar fi putut să acorde țări
lor de democrație populară un ajutor alit de 
efectiv și telinicește calificat ca cel pe care 
ii-l acordă Uniunea Sovietică. Important 
este nu numai faptul că ajutorul acesta este 
cit se poale de ieftin și de prim rang din 
punct de vedere tehnic. Important este îna
inte de toate faptul că la baza acestei cola
borări stă dorința sinceră de a se aiuta reci
proc și de a obține un avînt economic ge
neral".

Hotărîrea guvernului sovietic este o stră
lucită expresie a acestei politici. Uriașele cu
ceriri ale științei și tehnicii sovietice, precum 
și experiența lehmco-organizatorică sovietică 
devin un bun al tuturor (arilor de democra
ție populară. Uniunea Sovietică a trimis și 
trimite țărilor de de'mocrafie populară pro
iecte pentru construirea de noi fabrici, cen
trale electrice, patente pentru producerea 
unor mașini de înaltă productivitate, docu
mentație științifică și tehnică, etc. Comuni
catul de mai sus anunță că guvernul sovie
tic a propus R.P. Chineze, R.P. Po’one, R. 
Cehoslovace, R.P. Romine și R.D. Germane, 
să le acorde un ajutor multilateral în ceea 
ce privește proiectarea, livrarea de utilai, 
construirea de generatori, atomici cu o capa
citate termică pînă la 5000 kw. fiecare și de

VIEȚII ȘI AL 
acceleratori de particule elementare. Totoda
tă se orevede să se pună la dispoziția a- 
cestor (ări eantitdfile necesare de materiale 
dezagregabile pentru generatorii atomici și 
pentru lucrările de cercetări științifice.

întreaga lume a aflat de altfel că Uniunea 
Sovietică este dispusă să împărtășească tu
turor fărilor experiența științifică și tehnică 
corespunzătoare a folosirii energiei atomice 
în Scopuri pașnice. După cum s-a anunțat în 
comunicatul agenției TASS, dat publicității 
săptămina trecută, guvernul sovietic este 
gata să prezinte conferinței internaționale in 
problemele folosirii pașnice a energiei ato
mice, convocată pentru anul 1955, conform 
hotăririi celei de a 9-a sesiuni a Adunării 
Generale a O.N.U., un raport cu privire la 
prima centrală electrică ptomică industrială 
din U.R.S.S. și la functionarea ei.

Aceasta arată încă odată imensa deosebire 
care există intre concepțiile de politică in
ternațională ale U.R.S.S. și ale puterilor ca
pitaliste. Uniunea Sovietică arată limpede 
că nu înfelege să monopolizeze experiența sa 
în acest domeniu șt că o pune la dispoziția 
întregii omeniri. Aceasta vădește dragostea 
de pace a Uniunii Sovietice, dorința sa de 
a pune în slujba întregii omeniri cunoștin
țele sale în domeniul folosirii energiei ato
mice în scopuri pașnice. Aceasta se situează 
pc linia luptei neîntrerupte dusă de Uniunea 
Sovietică pentru interzicerea armelor ato
mice și scoaterea lor din armamentul sta
telor

In același timp, cercurile guvernante ale 
puterilor occidentale fac planuri criminale 
pentru dezlănțuirea unui război atomic. Pro
blema folosirii energiei atomice în scopuri 
industriale, pentru îmbunătățirea viefii oa
menilor și nu pentru nimicirea viefii. este 
lăsată pe un plan secundar. Trubadurii răz
boiului au împiedicat și împiedică adoptarea

PĂCII
oricărei hotăriri in vederea interzicerii în
grozitoarelor arme de distrugere in masă, 
bazate pe dezintegrarea atomului.

Deosebirea de concepții apare limpede ori
cărui om. Pe de o parte se propune un larg 
schimb de experienfă pentru ca uriașele 
descoperiri ale științei să fie puse în slujba 
omului, iar — ca un element concret — ex
periența acumulată este pusă la dispoziția 
unui număr de state. Pe de altă parte pro- 
povăduirea unei politici de distrugere în 
masă a oamenilor cu ajutorul energiei ato
mice și împiedicarea pe ori ce cale a unui 
larg schimb de experiență intre oamenii de 
știință din întreaga lume.

Hotărîrea guvernului sovietic deschide 
largi perspective pentru dezvoltarea în vii
tor a (arii noastre. Republica Populară Ro- 
mină dispune de mari și variate resurse na
turale. Hotărîrea guvernului sovietic de a 
pune la dispoziția tării noastre experiența 
sa în domeniul folosirii energiei atomice în 
scopuri pașnice ne deschide perspectiva lu
minoasă a unui viitor in care bogățiile tă'U 
noastre vor putea fi puse și mai bine in va
loare datorită utilizării energiei atomice. A- 
ceastă perspectivă se întregește și cu posi
bilitățile ce vor fi create în vederea folosirii 
acestei uriașe energii in medicină, în biolo
gie, precum și in diferite ramuri ale știinfei 
și tehnicii

Poporul nostru salută din inimă ajutorul 
primit din partea Uniunii Sovietice, văzlnd 
în el expresia puternică a politicii de prie
tenie și colaborare multilaterală a țărilor la
gărului socialismului. Poporul nostru iubi
tor de pace vede in hotărîrea Uniunii Sovie
tice un important aport în lupta pentru 
triumful viefii și al păcii in lumea întreagă.

DIN ORAȘELE Șl SATELE PATRIEI
întrecere patriotică pentru îndeplinirea 

planului la transportul de Semne
RĂDĂUȚI (de la corespon

dentul nostru). — Cu prilejul 
analizei făcute în cadrul celei 
de a IV-a sesiuni a sfatului 
popular raional Rădăuți a reie
șit că pianul la transportul sie 
material lemnos pe raion nu a 
fost îndeplinit decît ta mică mă
sură. Astfel, pe trimestrul IV al 
anului 1954, transportul de lem
ne de foc s-a realizat numai ta 
proporție de 12 la sută, iar la 
lemne de lucru de 25 la sută.

Această situație a determinat 
sesiunea să adopte un plan de 
măsuri, menit să impulsioneze 
activitatea în acest sector. O i- 
nițiativă frumoasă a avut pre
ședintele comitetului executiv 
al comunei Sucevița, tov. Con
stantin Lazăr, care a chemat la 
întrecere toate comunele din

raion pentru îndeplinirea în 
bune condițiuni și la termen a 
transportului de material lem
nos în trimestrul I al acestui 
an. Roadele acestei întreceri, 
pornite din primele zile ale anu. 
lui 1955,. au și început a se . ve
dea. De unde înainte nu ieșeau 
decît 3-4 atelaje pe zi la trans
port, în ultimele 3 ziile țăranii 
muncitori au ieșit ta masă cu a- 
telajele ta pădure.

Urmînd exemplul comunei 
Sucevița, de la care a pornit în
trecerea și care îndeplinește zil
nic planul de transport, comuna 
Vicovu de Jos a reușit să mobi
lizeze ta ultimele zile cile 80-90 
atelaje, comuna Vicovu de Sus 
96 atelaje, Volovăț 32 atelaje, 
Arbore 30 atelaje etc.

Turneul Teatrului de Stat din Pitești 
în Capitală

In cadrul tanneuCui pe care-1 
întreprinde în Capitală, Teatrul 
de Stat din Pitești a prezentat 
luni seara pe 6cena Teatrului 
C.C.S. un spectacol cu piesa 
„Școala Femeilor" de Moliere.

Spectacolul a fost pus în sce

nă de regizorul C. Dinischtotu 
și interpretat de Iulian Bradu, 
Getta lăncii Negrea nu, Const. 
Zămescu, Te’ly Barbu, E. Cio- 
golea, Pauil Mocanu, Gh. Lascu, 
P. Podoleanu, C. Nădejde.

(Agerpres).

Primele aparate de fotografiat romînești
Colectivul fabricii Industria 

Optică Romînă din Capitală a 
terminat de curînd primele apa
rate de fotografiat romînești de 
tip popular „Optior". Noul apa
rat este prevăzut cu un vizor 
optic și nu comportă nici o re
glare; el poate fi folosit de foto
grafi amatori.

La acest aparat se întrebuin
țează film 6X9 pentru imagini 
de formatul 4,5X6 avînd două

Radio-magazin în
ORAȘUL STALIN. — Sîmbâ- 

tă seara a fost transmis prin 
stația de radioficare a Orașului 
Stalin primul radio-magazin 
local în limba germană scris de 
Martin Schmidt și Mihai 
Schromm și interpretat de mun
citori »I funcțiooari

posibilități de expunere: instan
tanee și ta timp. încercările fă
cute pînă acum au arătat că a- 
paratul de fotografiat romînesc 
realizează imagini clare, ta con
diții de lumină diferite.

Pînă la sfîrșitul lunii martie 
a acestui an, va fi dat spre des
facere primul lot de 500 de a- 
parate de fotografiat .romînești 
„Optior".

(Agerpres)

limba germană
Radio-magazinul, alături de 

ce’.elailte radio-magazine locale, 
transmise în limbile romînă și 
maghiară, a satirizat lipsurile 
manifestate în activitatea dife
ritelor întreprinderi și unități 
comerciale.

ȚAgerpres),

Pentru securitate colectivă în Europa
IAȘI. — In sala oinemiatogna- 

fului „Maxim Gorki" din Iași, 
peste 1500 cetățeni au luat parte 
la adunarea convocată duminică 
dimineața de comitetul regional 
de luptă pentru pace în colabo
rare cu filiala Iași a S.R.S.C.. în 
cadrul căreia generalul locote
nent în rezervă Dumitru Dămă- 
ceanu a vorbit despre „Rolul 
nefast ia-1 mdi’.itarismuilui ger
man".

Vorbitorul a arătat, într-o ex
punere bazată pe cifre și fapte, 
cum hitlerismul, care rtvnea la

Cărți noi

dominația mondială, a sfîrșit 
printr-o grea tafrîngere și capi
tulare. Noii pretendent! la do
minația mondială nu vor să 
tnagă concluziile cuvenite din a- 
ceaetă lecție a istoriei. Perico
lul pe care-1 constituie reînvie
rea WehrmachtULUi — a înche
iat vorbitorul — impune fiecă
rui om cinstit datoria de a lupta 
împotri-va reînairmării Germani
ei occidentale, pentru un sistem 
de securitate colectivă în Euro
pa, singura garanție trainică a 
păcii. (Agerpres)

la biblioteci
Cînd aiu intrat zilele trecute 

tn bibliotecile populare, cititorii 
din raionul Tudor Vladimirescu 
au avut o surpriză plăcută: pe 
mese erau înșirate maldăre de 
cărți noi, proaspăt aduse din 
rafturile librăriilor.

Inițiativa luată de comitetul 
executiv raional Tudor Vladi
mirescu de a pune la dispoziție 
fondurile necesare pentru în
zestrarea cu noi cărți a biblio
tecilor populare, a fost primită 
cu bucurie de cetățenii din ra
ion. Intre ce'.e aproximativ 3000 
volume noi cumpărate în zilele 
din urmă, secția culturală s-a 
îngrijit să se găsească în spe
cial cărți de literatură romî- 
nă și sovietică, apărute în ul-

Pentru aprovizionarea
O conductă de gaze lichefia

te, construită de aurind între 
Ploești și București, va asigura 
anul acesta aprovizionarea Ca
pitalei cu aragaz.

Imbutelierea gazelor lichefia
te se va face la o stație care va 
intra în funcțiune la sfîrșitul 
lumii acesteia.

In cursul acestui an, în ca
drul stației vor fi construite 
noi rezervoare care vor duce la 
creșterea capacității de îmbute-

tiima vreme, și să nu lipsească 
nici cele de tehnică, de știință 
sau pentru copii. N-au fost ui
tați nici cititorii de cărți de 
limbă maghiară de la biblioteca 
raională de pe str. Cantemir, 
pentru care de asemenea s-au 
cumpărat o serie de lucrări.

Cu noile volume primite, cele 
cinci biblioteci populare din ra
ionul Tudor Vladimirescu și-au 
mărit fondul de cărți la 36.000 
exemplare. La sfîrșitul anului 
1954, cele cinci biblioteci popu
lare, împreună cu cele 31 de bi. 
K io teci de casă organizate pe 
circumscripții electorale, aveau 
6500 de cititori. Astăzi numărul 
cititorilor e cu mult mai mare.

Capitalei cu aragaz
Here de la 10.000 de butelii pe 
zi, la intrarea în funcțiune a 
stației, la 20.000 de butelii în 
24 de ore. Pe lîngă faptul că a- 
sigură aprovizionarea perma
nentă a populației, construirea 
conductei și a stației de îmbu- 
teliere va reduce cheltuielile la 
transportul gazelor lichefiate 
între Ploești și București, care 
se face acum cu autocamioane.

.(Agerpres). |

Pregătiri pentru lucrările 
agricole de primăvară

ORADEA (de la corespondentul nostru). 
Oamenii muncii de pe ogoarele regiunii Ora
dea se pregătesc intens pentru muncile agri
cole de primăvară.

îndrumați de către comitetele executive 
ale sfaturilor populare raionale și comunale, 
țăranii muncitori, colectiviștii și membrii în
tovărășirilor agricole din mai multe raioane 
ale regiunii au și înfăptuit pînă în prezent o 
seamă de prețioase realizări. In raioanele 
Salonta, Secuieni și Șimleu, planul de repa
rații a uneltelor agricole este realizat într-un 
procentaj ce variază între 70—84,9 la sută. 
Acest fapt arată preocuparea sfaturilor popu
lare din acest raion pentru buna desfășurare 
a muncilor agricole de primăvară.

Cu toate acestea, în regiunea Oradea se 
mai găsesc și unele sfaturi populare care 
subapreciază însemnătatea acestor munci de 
care depinde în mare măsură obținerea unei 
recolte îmbelșugate în acest an. De astfel de 
atitudini dau dovadă comitetele executive ale 
raioanelor Oradea și Aleșd, unde planul re
parațiilor uneltelor agricole nu a fost reali
zat decît într-un procentaj de 2,2 și respectiv 
13,2 la sută.

Revine ca o sarcină de primă urgență co
mitetului executiv regional de a lua măsurile 
necesare pentru a ajuta, în activitatea lor, 
comitetele executive ale sfaturilor populare 
din raioanele codașe.

★
BACAU (de la corespondentul nostru). — 

îndrumați de comitetele executive ale sfatu
rilor populare, țăranii muncitori din comu
nele Zănești și Podoleni, raionul Buhuși, se 
pregătesc din vreme pentru campania agri
colă de primăvară. In comuna Podoleni au 
fost transportate pe ogoare 350 tone gunoi 
de grajd și s-au reparat numeroase pluguri. 
La centrul de închiriat unelte al cooperativei 
de consum din comună au fost reparate două 
semănători.

In comuna Zănești, s-au reparat 19 plu
guri șl 18 grape șl au fost transportate pe 
ogoare 8303 tone gunoi de grajd. Printre pri
mii care au început pregătirile se numără 
țăranii muncitori Ion Bocancea, Gh. Sava și 
Ion Gh. Luca, din Podoleni, Ilie Ion, Gh. V, 
Ursu, Ion Tănase.__

I
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Pentru o conducere competentă 
a economiei locale

Unele probleme de gospodărie comunală

Manifestări muzicale 
în Capitală

Itl darul „Romînia liberă'1 au apărut în 
ultimul timp o serie de articole referitoare 
la conducerea de către sfaturile populare a 
economiei locale. Dat fiind că unele dintre 
aceste articole s-au ocupat și de problemele 
gospodăriei comunale si locative, consider 
necesar să precizez citeva aspecte legale de 
aceste probleme.

Gospodăria comunală si locativă este o 
ramură importantă a economiei naționale.

Ca urmare a sarcinilor trasate în cadrul 
planarei lărgite a C.C. al P.M.R. din au
gust 1953, fondurile alocate acestei ramuri 
de activ tate în 1954 au întrecut cu mult pa 
cele planificate în decursul anilor precedenți. 
Felul. în care aceste mijloace bănești au fost 
folosite de către comitetele executive a'e 
sfaturilor populare este ilustrat de nenumă
ratele lucrări (construcții de locuințe, aii 
montări cu apă, canalizări, lucrări de elec
trificare, etc) care s-au executat și se exe
cută pe cuprinsul diferitelor regiuni ale 
(ării,

Totuși cele înfăptuite pînă în prezent sînt 
cu totul nesatisfăcătoare față de nevoile me
reu crescînde ale oamenilor muncii. Această 
situație se datorește intr-o oarecare măsură 
și faptului că o parte din construcțiile de lo
cuințe planificate pentru anul 1954 au ră
mas neexecutate. Și aceasta pentru că în
treprinderile constructoare nu și-au îndepli
nit sarcinile de plan în domeniul construc
țiilor de locuințe, cu toate că fondurile de 
investiții erau asigurate încă de Ia începu
tul anului trecut. Aceeași deficiență s-a ma
nifestat și pentru o bună parte din lucrările 
planificate a fi realizate în anul trecut în 
sectorul gospodăriei comunale. Ca exemplu 
concludent se pot da lucrările de alimentare 
cu apă din Mediaș, Iași și Baia Mare.

Ținînd seama de activitatea depusă de u- 
nele secții de gospodărie comunală, se poa
te spune că o parte dintre ele nu se ocupă 
îndeajuns de rezolvarea problemelor gospo
dărești, nu conduc efectiv munca întreprin
derilor subordonate. De exemplu, conducerea 
întreprinderii comunale Focșani a manifes
tat o totală lipsă de interes față de punerea 
în funcțiune a unui castel de apă construit 
cu mulți ani in urmă, iar secția de gospodă
rie comunală din Bata Mare deși a avut ca
drele tehnice necesare s-a ocupat prea ptlțiti 
de exploatarea rațională a instalațiilor# de 
apă aflate în funcțiune.

O bună parte din lipsurile care frînează 
dezvoltarea sectorului de gospodărie comu-

Ing. A. Bozgan
Locțiitor al ministrului Gospodăriei 

Comunale $i industriei Locale

nâlă și locativă își au rădăcina în primul 
rind în nerespectarea de către secții și în
treprinderi a tuturor îndrumărilor și dispo
zițiilor primite de la Minister. Astfel de ca
zuri s-au întîmplat la secțiile de gospodărie 
comunală din Cluj, Ploești și Bacău. Con
ducerile acestor secții au schimbat fără a- 
vizul ministerului destinația unor autobuse 
și motoare auto. Datorită subaprecierii în
drumărilor primite de la minister, secția de 
gospodărie comunală Arad, ca și conducerea 
întreprinderii comunale Arad s-au decis prea 
tîrziu asupra soluției privind prelungirea u- 
rtei linii de tramvai, fapt care a împiedicat 
executarea acestei lucrări. La fel s-a întiirt- 
plat și cu întirzierea nejustificată dovedită 
de secția gospodărie comunală a sfatului 
popular al Capitalei în ce privește încheierea 
contractelor economice referitoare la con
struirea remorcilor de tramvai de către uzi
nele „23 August" București.

O serie de greutăți manifestate în secto
rul gospodăriei comunale se datoresc și 
unor organe centrale. De exemplu, Comite
tul de Stat al Planificării nu respectă tot
deauna propunerile ministerului în Ceea ce 
privește repartițiile autobuselor primite din 
import. De asemenea, Ministerul Energiei E- 
lectrice și Industriei Electrotehnice n-a luat 
nici în ultimul timp măsurile cuvenite pen
tru construirea vagoanelor de tramvaie con
tractate cu fabrica „Electroputere", iar Mi
nisterul Transporturilor Navale și Aeriene 
deși avea ca sarcină de plan pe 1954 să exe
cute caroseriile pentru șasiurile unor auto
buse noi, nu și-a îndeplinit această sar
cină.

Slaba activitate a unor secții de gospo
dărie comunală, drumuri șl a unor între
prinderi de locuințe și localuri își are ră
dăcina și într-o seamă de lipsuri manifes
tate de organele ministerului nostru. Uneori 
îndrumătorii ministerului n-au rezolvat in
tegral problemele care s-au ivit în munca 
lor de teren. Alte ori organele noastre de 
teren s-au mulțumit să ceară de la secții 
difer te situații care măreau volumul muncii 
de birou. De asemenea, în anul trecut o se
rie de lucrări n-au fost executate din cauza 
întîrzierii avizării proiectelor și în special

din cauza calității slabe a proiectelor șl a 
lipsei de documentație prevăzută pentru 
proiectele respective.

O altă deficiență a ministerului nostru 
este slaba activitate depusă în scopul îmbu
nătățirii muncii de conducere a secțiilor 
tutelate. Referitor la această problemă tre
buie amintit că ministerul nostru n-a reușit 
nici pină în momentul de față ca împreună 
cu comitetele executive ale sfaturilor popu
lare Să recruteze și să pregătească cadre 
potrivite posturilor de răspundere prevăzute 
în schema de organizare si funcționare a 
secțiilor de gospodărie comunală, drumuri 
și poduri

Pentru a se asigura o funcționare mai 
bună a secțiilor de gospodărie comunală, 
drumuri și a întreprinderilor de locuințe și 
localuri, ministerul nostru își va îmbunătăți 
permanent activitatea de îndrumare tehnică 
și control. De asemenea, este necesar ca 
secțiile de gospodărie comunală, drumuri 
precum și întreprinderile de locuințe și lo
caluri să respecte întocmai îndrumările și 
dispozițiile ministerului și ale altor organe 
centrale, să respecte cu strictețe disciplina 
de plan și cea financiară.

In scopul îmbunătățirii și păstrării fon
dului de locuințe, Direcția Generală a Gos
podăriei Locative din minister a luat mă
suri practice pentru executarea neîntreruptă 
a planului de reparații curente și capitale, 
lucrîndti-se în tot timpul iernii mai mult la 
reparațiile din interiorul clădirilor. Totodată, 
Ministerul Gospodăriei Comunale și Indus
triei Locale va mobiliza secțiile de gospodă
rie comunală pentru aplicarea integrală a 
legislației locative în scopul măririi fondu
lui de locuințe.

Pentru asigurarea dezvoltării sectorului de 
gospodărie comunală șl locativă prin înde
plinirea planului de investiții, ministerul 
nostru are sarcina de a pregăti și aviza din 
timp proiectele necesare lucrărilor înscrise 
în planul anului curent.

Trăgînd concluzii juste din activitatea de
pusă în anii trecuți de întreprinderile de in
teres local, comitetele executive ale sfatu
rilor populare sînt chemate sa găsească cele 
mai eficace măsuri în vederea dezvoltării 
mai departe a întreprinderilor comunale și 
de locuințe și întărirea lor cu cadre com
petente pentru a face față sarcinilor din ce 
în ce mai mari din acest sector de activi
tate.

Iâ legătură cu
In cadru/ discuțiilor purtate în ziarul 

„Rdminia/liberă" la rubrica „Pentru o con
ducere câmpetentă a economiei locale" nu
meroși /activiști ai sfaturilor populare au 
dezbătut aspecte variate din activitatea or- 
gănelpr locale ale puterii de stat, venind cu 
propuneri și sugestii Concrete pentru îmbu 
nătățirea deficiențelor semnalate.

Eu voi arăta unele greutăți legate de dez
voltarea sectorului zootehnic, sector de mare 
importanță pentru regiunea Galați.

Față de posibilitățile existente în regiunea 
noastră privind dezvoltarea Șeptelului, reali
zările obținute pînă acum sub raportul mă
ririi cantitative la unele specii sînt însă des
tul de slabe.

Prin specificul ei regiunea noastră posedă 
o bogăție de resurse naturale care pot să sa
tisfacă cerințele mereu crescînde în această 
direcție. Delta Dunării și bălțile Dunării s'nt 
izvoare mari de floră cu care se pbt crește 
animale de toâte speciile. Numai Delta Du
nării prezintă condițiuni naturale specifice 
unice în țară care permit dezvoltarea secto
rului zootehnic, incepînd cu specia cabalină 
și terminînd cu apicultura. Față de aceste 
posibilități imense de furajere ca și altele 
existente în regiunea noastră, efectivele de 
animale existente sînt reduse.

Această stare de lucruri se datorește în 
bună măsură lipsurilor comitetului executiv 
regional care nu s-a preocupat suficient pen
tru valorificarea resurselor naturale. Astfel, 
instrucțiunile Ministerului Agriculturii și Sil
viculturii, referitoare la organizarea și asi
gurarea unui pășunat corespunzător pentru 
animale nu au fost aplicate de către comune,

dezvoltarea sectorului zootehnic
Eon Neagu

Președintele comitetului executiv 
al sfatului popular regional Galați

deși s-a întocmit un plan de repartiție a pă
șunilor pe raioane șl comune.

Așa se explică în bună măsură, de ce pro
blema izlazurilor comunale în special în pe
rimetrul deltei — a fost neglijată.

In direcția organizării și repartizării pășu
nilor, sfaturile populare întîmpină însă seri
oase greutăți din partea diferitelor organe 
centrale care dețin in regiunea noastră su
prafețe de pășuni, cum ar fi Ministerul A- 
gricuiturîl și Silviculturii, prin Direcția Re
gională Silvică șl Trustul Gostat, Ministerul 
Industriei Alimentare prin întreprinderea pis
cicolă, etc.

Lipsa de colaborare între aceste organe 
centrale și locale, nu a fost lichidată nici în 
cursul acestui an. Atît întreprinderea pisci
colă, cît și Direcția Silvică și trustul Gostat, 
dețin suprafețe mari de pășuni și finețe în 
timp ce sectorul lor zootehnic este slab dez
voltat.

Pe lîngă faptul că aceste posibilități de 
furajere nu sînt folosite, repartizarea lor ne- 
judicioasă către unele întreprinderi de stat, 
limitează suprafața de furajere, pe care tre
buie să o administreze sfaturile populare.

Cîteva exemple sînt concludente în acest 
sens.

In Delta Dunării există o mare întindere 
de pășune care nu este folosită pe deplin. In 
special întreprinderea agrozootehnică Tulcea, 
deține o suprafață mult prea mare de pă

șune față de animalele pe care le posedă, 
această suprafață trebuind cu mult redusă. 
Astfel, cu posibilitățile de furajere deținute 
de aceasta, numai la punctele Dranov și Cras- 
nicol, se pot oubla și chiar tripla actualele 
efective de vaci și tineret bovine.

Alte exemple pot servi gospodăriile agri
cole de stat, dintre care Chilia Veche, care 
pe lîngă faptul că deține suprafețe mari da 
pășune nu acordă atenția necesară întreține
rii animalelor deși pășunea este de foarte 
bună calitate.

Pentru remedierea acestei situații creată 
prin repartizarea necorespunzătoare a supra
fețelor furajere între diverși beneficiari, pro
pun să se acorde sfaturilor populare o com
petență mai largă in sensul gospodăririi de 
către acestea a tuturor terenurilor nefolosite, 
indiferent dacă ele aparțin Ministerului In
dustriei Alimentare, Ministerului Agriculturii 
și Silviculturii, etc.

Mai mult, suprafețele de pășune neproduc
tive din raioanele de deal care au fost des
țelenite, trebuie redate culturilor furajere, în 
totalitatea lor pentru a se asigură masa ver
de în timpul verii. Nu cum s-a procedat în 
comunele Rușețu d'n raionul Filimon Sîrbu, 
Movila Miresei din răibnUl Brăila, Bcștepe 
din raionul Tulcea, unde suprafețe din izlaz 
au fost cultivate cu plânte ilicite, pepeni, 
etc.

Lărgind competența sfaturilor, populare, în 
special a celor comunale in administrarea și 
repartizarea pășunilor după norme bine stabi
lite, se poate asigura în regiunea noastră o 
bază furajeră cît mai bună, pentru dezvolta
rea sectorului zootehnic.

In cursul acestei săp- 
tămîni, Filarmonica de 
Stat din București 
prezintă următoarele 
concerte:

Marții 18 ianuarie, 
ora 20, în sala Stu
dio a Ateneului R.P.R. 
(intrarea prin str. 
Franklin nr. 5) violo

nistul Constantin Costache va da un recital 
cu un program variat, cuprinzînd lucrări 
de: Bach, Tartini, Paganini, Haciaturian, 
Ries, de Falia—Kreisler, Paul Constantines- 
cu și Mircea Chiriac. La pian: Ion Filiones- 
cu. In partea a doua a concertului soprana 
Elisabeta Neculce-Cartiș va cinta lucrări de: 
Antonio Lotti, Brahms, Wagner, Grieg, Liszt, 
Musorgski, Mihail J ora, Haciaturian, C. 
Silvestri și Alfred Alessandrescu. La pian: 
Nicolae Radulescu.

Miercuri 19 ianuarie, ora 20. Concert de 
muzică de cameră la sala Dalles. In pro
gram figurează: Sonată în la major pentru 
vioară și pian de Ipolltov-Ivanov (Henri 
Brendier — vioară, Ion Filtonescu — pian). 
In continuare prof. V. S. Jiainu, artist eme
rit al R.P.R., laureat al Premiului de Stal 
și Dagobert Buchholz, artist emerit al 
R.P.R., vor executa: Sonatină pentru flaut 
și pian de Jârdănyi Păi; „Cîntec de seară" 
de Ludovic Feldman; „Humoresca" de Pân
do Vladighemv; „Pastel de toamnă" de 
Leos Janacek; „Vals" de Reinhold Glier și 
„Preludiu" (in primă audiție) de V. S. lia
na. In partea a doua a concertului pianis
tul Comei iu Gheorghiu va interpreta: Două 
preludii de A. Scriabin; „Marș" de S. Pro
kofiev și „Suită de dansuri populare" 
Sabin Drăgoi. Programul se încheie 
„Concertul pentru cvartet de coarde" 
Paul Constantinescu. (Interpretează: 
Tlieodorescu, vioara I-a, Rudolf Miruț 
vioara a II-a, Al. Rădulescu — violă, luliu 
Boniș—violoncel).

Vinerii 21 ianuarie, ora 20 (sala Dalles), 
Arta Elorescu, artistă emerită a R.P.R., va 
da un recital de lieduri închinat 
compozitorilor italieni. Programul cuprinde 
lucrări de: Pergolesi, Durante, 
Monteverdi, Paisiello, Veracini, 
Wolf-Ferrari, Respighi, Bruschetini, Pizzet- 
ti, Caslelnuovo-Tedesco, Pick-Mangiagalli, 
Mario Tocchi. Acompaniamentul la pian va 
fi susținut de Alfred Alessandrescu, maes
tru emerit al artei din R.P.R.

Sîmbătă 22 ianuarie, ora 17, (sala Dalles) 
„Conceft-lecție" cu subiectul „Instrumente
le și Orchestra simfonică modernă de la 
Beethoven pînă astăzi". Conferențiar: 
Alexandru Pașcanu.

Duminică 23 ianuarie, ora 10,45 și Luni 
24 ianuarie, ora 19,30 va avea loc in sala 
Ateneului R.P.R. prima audiție integrală a 
oratoriului eroic „TUDOR VLADIMIRES- 
CU“ pentru Soliști, cor șl orchestră de 
Gheorghe Dumitrescu. Partea întîia a aces
tei monumentale compoziții a fost prezenta
tă pentru prima oară sub bagheta maestru
lui George Georgescu, artist al poporului 
din R.P.R., în cadrul „Săptămînii Muzicii 
Rominești" din septembrie 1951, tnregistrind 
un succes remarcabil. Distins cu titlul de 
laureat al Premiului de Stat, pentru partea 
l-a a oratoriului, autorul a completat lu
crarea între timp cu încă doUă părți, zugră
vind desfășurarea eroicei răscoale populare 
din 1821, pînă la moartea inflăcăratului ei 
conducător Tudor Vladimirescu.

Oratoriul va fi executat sub 
muzicală a maestrului George 
artist al poporului din R.P.R., 
Premiului de Stat, cu concursul 
lor formațiuni artistice: Orchestra simfonică 
a Filarmonicii de Stat, colectiv artistic e- 
merit din R.P.R.; Corul ansamblului de cin- 
tece și dansuri al Ministerului Forțelor Ar
mate, dirijat de colonel Dinu Stelian, artist 
emerit al R.P.R., laureat al Premiului de 
Stat și Ion Șerfezi; Corul Filarmonicii de 
Stat, dirijat de D. D. Botez, artist emerit 
al R.P.R. și Vasile Pîhtea; Corul Ansam
blului sfatului popular al Capitalei, dirijat 
de Ștefan Mureșainu și C. Romașoainu. So
liști: Petre Ștefănescu-Goangă (bariton), 
artist al poporului din R.P.R., laureat al 
Premiului de Stat; Maria Crișan, (soprană), 
laureată a Concursului celui de al IV-lea 
Festival Mondial al Tineretului; Pantelimon 
Frunză (tenor); Viorel Ban (bas); Alexan
dru Voinescu (bariton).
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pentru
Mai multă preocupare 

munca culturală în orașul Hunedoara
Cineva care n-a fost 

în Hunedoara de cîte
va luni de zile rămîne 
uimit de noile cons
trucții care au răsărit 
parcă din pătnînt. In
fiecare lună, zeci de noi apartamente se dau 
în folosință sidarurgiștilof. Oamenii au con
diții tot mai bune de viață și de muncă. Ce
tatea siderurgiștllor cheamă spre ea mereu 
zeci și zeci de noi muncitori, străduindu-se 
6ă le asigure condiții tot mai bune de trăi.

Am stat de vorbă cu mulți oameni ăi mun. 
cii din Hunedoara. Aveau cu toții numai cu
vinte de laudă pentru îmbunătățirile aduse în 
ultimul timp. Și totuși... în ochii oamenilor 
stăruia o umbră de nemulțumire. „Toate ăr 
fi bune numai că, în timpul liber, nu prea 
avem ce face 1" Acestea au fost cuvintele pe 
cate un siderurglst mi le-a spus ca răspuns 
la O întrebare a mea. Pornind de la vorbele 
siderurgicului, am găsit cauza nemulțumirii 
multora dintre locuitorii orașului Hunedoara.

Acești oameni care se străduiesc să dea 
Cît mai mult oțel de bună calitate, care de
pășesc zilnic normele, qare fac. inovații, nu 
au posibilitatea să vadă un film bun, 8ă a- 
siste la un spectacol de teatru, să asculte 
un concert. Faptul acesta se întîmplă nu pen
tru că ar fi imposibil de realizat așa ceva, ci 
pur și simplu din neglijența a diferite foruri 
care ar trebui să știe că șl nevoile culturale 
cresc necontenit — nu numai cele materiale 
— și să se străduiască să le satisfacă.

Deocamdată, singura posibilitate de „cul
turalizare" în orașul Hunedoara o oferă ci
nematograful „Maxim Gofki" cu o capacita
te de 300 de locuri. La o populație de zeci 
de mii de locuitori o asemenea sală este cu 
totul insuficientă.

Este drept că unele întreprinderi sau școli 
se Străduiesc 6ă înjghebeze, duminicile, mici 
programe artistice, dar acestea sînt insufi
ciente Și de calitate îndoielnică.

Aceasta este situația în ceea ce privește 
munca culturală In oraș, dar poate — sînt 
tentați să gîndească unii — în cele două 
mari întreprinderi 6e duce o activitate cul
turală mai bogată. Din păcate însă, nici aici 
situația nu se prezintă de loc mai bine. Să 
luam de pildă combinatul „Gh. Gheorghiu- 
Dej“ care Însumează un număr apreciabil de 
muncitori. Ar fi normal ca aici să se ducă o 
bogată activitate cultural-educativă. Deocam
dată însă nu există decît premize le acestei 
munci: oameni talentațl în pictură,-sculp
tură, scris, actorie, etc.

Cu cîteva luni în urmă a existat Iniția
tiva de a se organiza pe întreg combinatul

u.n cerc de artă plastică și un cenaclu lite
rar. Din lipsa de preocupare a comitetului de 
întreprindere, acestea au avut o viață mult 
prea Scurtă. Tov. E. Brandis, șef al secției 
decorative, responsabil al cercului plastic, 
„nerezistînd" completei lipse de interes a 
Conducerii combinatului și a comitetului de 
întreprindere, a lăsat lucrurile să meargă de 
la sine, așa că astăzi din 63 de membri, cer
cul de artă plastică a rămas cu mai puțin 
de zece membri. Casa Centrală a Creației 
Populare știa de existența acestui Cerc de 
ârtă plastică, — și chiar admirase și apre
ciase nu de mult lucrările prezentate în ca
drul unei expoziții a combinatului — dar rtU 
s-a mai interesat de felul în care funcționea
ză acest cerc șl de greutățile ce le întîm
pină el.

Cam același lucru s-a întîmplat și cu ce
naclul literar. Dacă la început a mijit un 
sîmbure de interes, foarte curtrtd însă acti
vitatea cenaclului a început să lîncezească, 
pînă a pierit cu totul. Uniunea Scriitorilor 
nu a ținut o legătură permanentă cu acest 
tîriăr cenaclu, iar scurta deplasare, la înce
putul activității Cenaclului, a doi tineri scrii
tori, n-a fost urmată de altele.

Sperăm că „Ansamblul de Cântece și Dan
suri" al orașului Hunedoara care este în 
curs de organizare la combinatul „Gh. Gheor- 
ghiu-Dej" va avea o soartă mai bună. Credem 
că un cuvîint de spus, in faptul că la Combina
tul „Gh. Gheorghiu-Dej" activitatea 
culturală este atît de slabă, va avea și C.C. 
atl sindicatului respectiv care ar fi trebuit 
să urmărească mai îndeaproape această pro
blemă.

Faptele relatate pînă aici demonstrează că 
în Hunedoara, viața culturală se duce cu 
totul sporadic și la voia întâmplării.

Sfatul popular orășenesc ar trebui să . se 
seziseze în primul rînd de această situație 
neperthisă Dar, Incepînd cU fundațiile pără
site ale proectatulul cinematograf din cen
trul orașului pînă la așa zisul șantier al mun
cii voluntare, care clădește, sau mai bine zis 
ar trebui să clădească clubul-cinematograf, 
totul demonstrează din plin lipsă de grijă a 
sfatului popular ȘI a conducerilor marilor 
Întreprinderi hunedorene pentru satisfacerea 
nevoilor culturale mereu crescînde ale mase
lor muncitoare.

Toată lumea — incepînd cu președintele 
comitetului executiv al sfâtullii popular oră
șenesc pînă la secția culturală a regiunii — 
este de acord că în orașul Hunedoara mun
ca Culturală (Vorba lui Caragiale) „e ad
mirabilă, e sublimă, putem spune, dar lip
sește cu desăvîrșire", totuși nimeni nu miș
că un deget pentru a lichida această neper- 
mișă neglijență.

Președintele comitetului executiv aj sfa
tului popular orășenesc, tov. Vasile Âdespi 
încearcă, de unui singur să rezolve proble
mele : culturale, administrative, de cadre, a- 
gricole, etc. alergînd tot timpul, dar nereu
șind să rezolve aproape nimic așa cum tre
buie. Ajutorul deputaților, al comisiilor per
manente și al organizațiilor de masă este 
complet neglijat de către sfatul popular o- 
rășenesc în rezolvarea problemelor culturale. 
Pentru a reuși să cuprindă viața culturală 
din oraș, să o organizeze, s-o îndrume și s-o 
controleze, este în primul rînd nevoie . ca 
sfatul popular orășenesc să-și creieze un co
lectiv de activiști voluntari în munca cultu
rală. biurnai în felul acesta, tovarășul Vasile 
Adespi va reuși să facă față multitudinii de 
probleme ce se ivesc acum în acest puternic 
centru muncitoresc.

De asemenea, nu trebuie neglijată, așa cura 
se face, colaborarea dintre sfatul popular și 
marile întreprinderi. Dat fiind că acest oraș 
este prin specificul său un oraș muncitoresc, 
ar fi normal ca sfatul popular și conduce
rile întreprinderilor, de comun' acord să asi
gure muheitorilor din oraș o viață culturală. 
De asemenea, n-ar fi fost de loc rău dacă sec
ția culturală raională ar fi dat și ea o mînă 
de ajutor prin activiștii săi, sfatului popular 
orășenesc în rezolvarea problemelor cultu
rale.

După cum am mai amintit, în orașul Hu
nedoara, există posibilități pentru crearea u- 
nei bogate activități culturale. Există oameni 
talentațl. există și săli (în afara cinemato
grafului „Maxim Gorki" cu o capacitate de 
300 de locuri, mai există în Hunedoara sala 
C.F.U a Combinatului „Gh. Gheorghiu-Dej" 
(500 de locuri), clubul muncitoresc „30 Decem
brie" (aproape 1000 de locuri), clubul din 
Orașul Tineretului (aproape 500 de locuri) 
iar pe timpul verii există o grădină cu o ca
pacitate de 1.800—2.000 de locuri), extetă

șl spectatori în nu
măr chiar foarte mare. 
Ce lipsește atunci ? 
Lipsește preocuparea. 

Sfatul popular oră
șenesc are datoria să

organizeze, să dirijeze și să controleze acti
vitatea culturală din oraș. Autoritatea sfa
tului popular trebuie să se simtă prin acțiu
nile ce le îndeplinește. Dar pentru că nu sînt 
acțiunile, în momentul de față, nu este nici 
autoritate. Sfatul popular orășenesc trebuie 
să se scuture de starea de lîncezeaiă în care 
se complace și să treacă la o muncă sistema
tică pentru a lichida cît mai urgent această 
nepermisă neglijare a muncii culturale în 
orașul Hunedoara.
; Dar și sfatul popular regional este dator 
să se Îngrijească mâi mult de condițiile grele 

An care se duce munca culturală în Hune
doara, să facă deplasări mai dese și mai sub
stanțiale.

Pentru faptul că muncitorii din cetatea 
siderUrgiștilor nu-și pot ridica nivelul cul
tural așa cum ar dori, - mare parte din vină 
revine și unor foruri centrale și iată de ce. 
Hunedorenii se întreabă pentru ce la cine-, 
matograful „Maxim Gorki" se trimit filme 
vechi (după ce au trecut prin întreaga re
țea cinematografică din țară), pelicule uzate, 
(filmul suferă uneori și cîte opt întreruperi) 
și neinteresante. Desigur că Direcția Difuză
rii Filmelor va da un răspuns în această 
problemă.

In ceea ce privește Direcția Generală a 
Artelor din Ministerul Culturii, trebuie și ea 
criticată pentru felul în care nu se îngrijește 
așa ctirii trebuie de programarea turneelor 
în țară. Din acest motiv, orașul Hunedoara a 
fost vizitat în ultimile 9 luni numai de trei 
formații muzicale ce au prezentat spectacole 
de un slab nivel artistic, precum și cîteva 
numere prezentate de N. Stroe, M. Crișan 
și Zizi Șerban pe arena unui circ ce vizita 
atunci orașul I ?...

Pe viitor, Direcția Generală a Artelor din 
Ministerul Culturii ar trebui să dirijeze și 
către Hunedoara, turnee bune care să dea 
spectacole de teatru și concerte la un înâlt 
nivel artistic.

Toate forurile în drept, și în primul rînd 
sfătui populat local, au datoria să asigure 
în acest puternic centru muncitoresc, condi
țiile ca și oamenii muncii din orașul Hune
doara să-și poată satisface dorința de a trăi 
o bogată viață culturală.

GABRIELA BUCUR

CADRE PENTRU AGRICULTURĂ

Prin proiectul de Directive cu privire la dezvoltarea agriculturii în urmă
torii 2—3 ani, s-att trasat sarcini importante sectorului agricol din țara noastră. 
Pentru traducerea în viață a acestor sarcini, un rol hotărîtor îl au cadrele. In șco
lile agricole se pregătesc cadre de nădejde pentru agricultura noastră.

In clișeu: Elevele OronCo Molnar și Eva Moricz din anul II C de la școala 
medie tehnică agricolă din Salonta, regiunea Oradea, pregătind lecția „Caracterele 
botanice și economice ale ovăzului". Foto: AGERPRES
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In submarin sub ghețurile polului
O expediție științifică a navigat într-o 

barcă submarină, remorcată la un mic sub. 
marin, sub ghețurile Polului Nord. Cercetări 
de asemenea natură sînt efectuate pentru 
prima oară.

Exploratorii au făcut o serie de descope
riri importante. Păturile superioare ale a- 
pelor polare sînt stătătoare, însă la o adiîn- 
cime de peste 20 m. se găsesc curenți pu
ternici ; la aceste adâncimi faima este

foarte bogată și cuprinde numeroase specii 
ale zonei temperate. Există nu un singur ci 
doi poli magnetici.

Icebergi.1 — munți de ghiață — sînt îm
plântați în apă la o adâncime pînă la 20 de 
metrj în zonele curehților puternici și ptnă 
la 25 de metri în apele liniștite.

In sfârșit, există posibilitatea de a străbate 
Oceanul înghețat de Nord trecând pe sub 
învelișul de gheață care acoperă polul.

Cu privire la crearea vieții pe cale sintetică
Printre compușii organici oare stau la 

baza materiei vii, fac parte și amino-acizii. 
Ei ocupă primul Ioc printre substanțele care 
trebuiau să fie formate pe pămîint înainte 
de a deveni posibilă apariția vieții.

După părerea savanților din multe țări, 
primele molecule de amino-acizi au putut 
apărea sub influența radiațiilor luminoase 
sau a descărcărilor electrice în perioada cînd 
atmosfera pămîntuluf nu conținea încă oxi
gen în stare liberă ci numai metan, amo-

Noi

niiac, hidrogen și vaipoți de apă. Aceasta a 
fost cu sute de milioane de ani în urmă.

Un cercetător american, L. Miller, a făcut 
următoarea experiență : el a introdus într-un 
aparat, pe fundul căruia se afla apă fiartă, 
un amestec de metan, amoniac și hidrogen, 
iar în curs de o săptămână a introdus in 
această atmosferă o seînteie electrică. In 
felul acesta el a reușit să obțină un mill
gram de amino-acizi. In catzul cînd expe
riența se va confirma, sîntem îndreptățiți să 
socotim că a foât făcut un pas important in 
descoperirea izvoarelor vieții.

măsurări ale pămîntuluî
Geodeziștii au terminat lucrările de măsu

rare care permit calcularea lungimii exacte 
•a arcului meridianului al 30-lea de la Ca
petown la Cairo. Primele măsurări au fost 
efectuate cu 70 de ani în urmă, iar oamenii 
care au făcut începutul acestor lucrări nu 
au ajuiis să le vadă terminate. Operațiile 
de măsurare dau posibilitatea de a preciza 
harta continentului african.

Pe de altă parte, eclipsa totală de soare 
care a avut iloc ia 30 iunie 1954 a permis

să se măsoare absolut precis lățimea Ocea
nului Atlantic. Intrucît viteza de mișcare și 
orbite umbrei lunii sînt cunoscute, pentru 
aceasta a fost de ajuns un simplu crono
metraj. Insă specialiștii americani care au 
putut efectua aceste calcule nu au vrut să 
comunice rezultatele lor.

Cei care intenționează să trimită sub a- 
pete Atlanticului obuze dirijate de la dis
tanță, consideră lărgimea Oceatiului Atlan
tic ca un secret militar.

Un aparat pentru ridicarea rapidă la mari înălțimi
Inginerul francez Le Roi a reușit în sfîr- 

șiț să realizeze Invenția originală pe care a 
conceput-o acum cîțiva ani. Este vorba de 
un piion care se poate înfășură pe un vîrtej 
asemenea unei panglici.

Panglica metalică a pilonului este formată 
din verigi separate, articulate între ele; fie
care verigă este alcătuită din trei plăci ne
tede, pătrate, dintre care două se îmbină for- 
mînd un oblon. Atunci cînd vîrtejul se pune 
în funcțiune, verigile trec prin dispozitivul

de direcție care le desfășoară asemenea unui 
fermoar. Pilonul se transportă pe o remorcă 
de mașină și poate fi ridicat în orice loc, 
la o mare înălțime, în numai cîteva se
cunde.

Acest mecanism uimitor își poate găsi 
cea mai largă aplicare în industrie și în 
toate cazurile cînd este vorba de a învinge 
înălțimile.

In luipta împotriva incendiilor, invenția Iui 
Le Roi depășește considerabil actualele scări 
mecanice de incendiu.

Prețioase specii artificiale de lemn
Chimistuil sovietic Zaharov a tăiat din 

trunchiul unui pin o fîșie de scoarță sub 
forma unui inel, cu o lățime de 50 cm. Apoi 
a țăiat două rîndurl de orificii care străbat 
întreg trunchiul copacului și se întretaie 
îmiăuntruil lui. Pinul a încetat să mai sugă 
vlaga de ta rădăcină. Copacul se hrănea 
prin soluții de silice care erau introduse în 
trunchi cu ajutorul unor tuburi de cauciuc. 
După o lună, copacul îmbibat complet cu 
această soluție s-a pietrificat și s-a uscat.

In exterior, lemnul pinului nu s-a Schimbat, 
însă a devenit mai tare decît orice lemn de 
esență tare.

Schimbînd soluțiile pe care le introducea 
în oriifioii, Zaharov a obținut lemn heinfla- 
mabil, lemn care nu putrezește, materiale 
oare nu sînt mai prejos decît cele mai pre
țioase specii de lemn și care sînt de ase
menea colorate în nuanțe care nici nu există 
în natură.

Au fost descoperiți 4 pești crossopterygii
Așa numiții pești crossopterygii fac parte 

dintr-un grup de pești care a existat în cele 
mai vechi timpuri, cam pe la mijlocul erei 
pa.leozojce. Ei au fost cunoscuți numai sub 
formă de figuri cioplite în piatră și 6e con
sidera că această specie a dispărut definitiv 
de pe fața păraîntuluj cu 60 sau 70 milioa
ne de ani în urmă.

Nu este deci de mirare că savanții au fost 
foarte surprinși cînd, în 1938, s-a aflat că 
un exemplar diri această specie a fost pes
cuit în golful Mozăimbic. Din păcate Însă, 
exemplarul acesta a început să se descom-

O nouă

pună și a trebuit să fie preparat Organele 
interne nu s-au păstrat.

După aceasta a fost anunțată și organi
zată o adevărată vînătoa.re a acestor pești. 
In 1954, eforturile au fost în efirșit încunu
nate cu succes — au fost prinși în total 
patru pești de acest fel. Savanții francezi 
studiază ou emoție firească acești reprezen
tanți ai unui grup de viețuitoare care au 
ajuns pînă în zileie noastre, viețuitoare din 
care.și trag înceiputul majoritatea peștilor 
care trăiesc astăzi și toate celelalte animale 
vertebrate, pînă la om.

apariție a balaurului apelor
Faimosul balaur al apelor, ocupa în trecut 

în paginile ziarelor Și revistelor din nume
roase țări, aproximativ același loc pe care-1 
ocupă astăzi Istoria despre aterizarea pe 
planeta noastră ă locuitorilor de pe Marte.

Se presupunea că s-a terminat pentru tot
deauna cu această ființă legendară. Insă 
balaurul a apărut din nou și de data asta 
sub forma unei descoperiri care, într-o oare
care măsură, îndreptățește pe acei martori

Prima centrală electrică

oculari ale căror povestiri erau prilej de a- 
muzament.

Un vas oceanografie danez a prins un 
leptocefal sau larvă de țipar lung de 1,80 m. 
După părerea specialiștilor, un exemplar 
matur al acestei specii trebuie să ajungă cel 
puțin la lungimea de 6 m. Un leptocefal de 
asemenea proporții (pînă în prezent nu a 
fost prins încă un exemplar matur) ar putea 
fl luat cu ușurință drept balaurul apelor.

pe bază de energie atomică
La 27 iunie 1954 în U.R.S.S. a fost pusă 

în funcțiune prima centrală electrică indus
trială pe bază de energie atomică. Ea apro
vizionează cu energie electrică industria și 
agricultura din raioanele vecine. Pentru pri
ma oară o turbină industrială nu lucrează 
pe baza aburului, cărbunelui sau alt com
bustibil, nu pe baza energiei hidraulice ci 
pe baza energiei nucleului atomic.

Prima centrală electrică pe bază de ener
gie atomică are o capacitate utilă de 5.000 
kilovați. Savanții și ingineții din U.R.S.S. e-

fectuează lucrări pentru crearea unor hidro
centrale electrice Industriale pe bază de 
energie atomică cu o capacitate de 50.000— 
100.000 kw. Pentru funcționarea unei cen
trale electrice pe bază de energie atomică 
cu o capacitate de 100.000 kw. e nevoie de 
250 gr. uraniu pe zi. O termocentrală elec
trică cu aceeași capacitate are nevoie de 
sute de tone cărbune pe zi.

Din revista „In apărarea păcii" din decem
brie 1954.

I
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O viafă de muncă și de roade
Ziariștii au fost, -------- jnț

sikev1Ptatrtim(iru1î’1vS* Convorbire cu scriitorul bulgar Jle 
tei lui ta tara noas- Orlin VasilieV
tra, un fel de fatalita
te pe care a acceptat-o 
ou amabilă resemnare și cu multă înțelegere. 
Cînd -m-am dus prima oară, să-1 văd, la ho. 
telul „Ambasador", l-am aflat to hall-ul cu 
lumină crudă, ținta privirilor curioase din 
jur, împărțfadu-și cu dărnicie ziua urmă
toare: „la ora 9 primul solicitant, la 11 al 
doilea, la..,“,

cifnât era înțeles 
mase. Romanele 
cu teme istorice 

(„Haiducul nu-și hră
nește mama" și ,J)ifl. 
te pentru dinte") re

prezentau dorință scriitorului de a trezi da
torii actuale în rîndurile poporului căruia îi 
vorbea de jugul turcesc din trecut. Pentru 
povestirea sa „Cercul de foc" a stat și la 
închisoare.

A doua zi, la ora 11 am deschis totuși 
ușa unu, primitor salonaș al aceluiași hotel, 
unde Orlin Vasiliev, înconjurat de solicitahți 
și traducători, Încerca să mulțumească pe 
toți curioșii. M-a primit cu zîmbetul înțele
gător și bun pe care id cunoșteam din ajun, 
mi-a făcut -loc la masa la care stătea, spu- 
nindu-imi cîtevă fraze de înttopinare.

Numele lui Orlin Vasilîev îmi era cunos
cut încă de cîțiva ani în urmă, cînd se juca 
la noi piesa lui „Alarma". Recent, văzusem 
lâ , teatrul „C. Notțara" o altă piesă a lui, 
„Cei ce caută fericirea" și încercasem, înain
te de a-1 cunoaște, să mi-1 închipui din ceea 
ce-mi spuneau eroii lui. Firește, eroii lui 
nu mi-au spus că Orlin Vasiliev este un 
bărbat înalt, cu o țintită dreaptă, aproape 
falnică, nu mi-au spus că are părul cărunt 
șl ochii atît de expresivi și de tineri. Mi-au 
spus însă că creatorul lor este u,n vechi luptă
tor pentru libertate, Care din metalul incan
descent al revoluției a modelat imaginile 
lor, a „celor care caută fericirea", Și stîn-d 
de vorbă cu Orlin Vasiliev, am aflat Intr-a
devăr că scriitorul pe care publicul nostru îl 
aplaudă atît de călduros în fiecare seară la 
teatru este unul dintre cei mai vechi scrii
tori bulgari care au făcut parte din mișcarea 
de rezistență împotriva fascismului.

„Am avut norocul — nu-a spus scriitorul 
>— de a moșteni ideile socialiste din familie, 
ca pe o tradiție. Ura împotriva capitalismu
lui șj înțelegerea în special pentru drama 
femeii, în capitalism, a mamei, temă pe 
care mai tî-rziu am dezvoltat-o în multe 
creații de-ale mele, mi-au fost încă din tine
rețe cunoscute".

In timp ce-mi vorbea, răsfoia la întîrhplare 
o carte frumos ilustrată. Traducătoarea mi-a 
tălmăcit titlul : „Pădurea sălbatecă". Părea o 
carte pentru copii. Orlin Vasiliev mi-a zi’m- 
bit și mi-a spus că pe ea mai scrie „pentru 
mici și mari". Povestea acestei cărți e o 
poVeste emoționantă. In timpul dictaturii 
fasciste ea a fost tipărită cu banii adunați 
din modestul lor câștig, de un grup de tâm
plari. Povestea animalelor pașnice care au 
organizat o rezistență împotriva animalelor 
d« pradă are un t-îlc „pentru cei mici" dar 
mai ales „pentru cei mari".

Orlin Vasiliev mi-a povestit cuta creația 
lui, alături de a celorlalți, scriitori bulgari 
care făceau pa-rte din mișcarea de eliberare, 
ca Vapțarov cu câre a fost bun prieten, își 
făhfea loc cu ajutorul poporului. Glasul lor 
nu răsuna în pustiu. Forma alegorică, sim
bolurile pe care le foloseau și chiar limba-

Orlln Vasiliev este un om trecut de cinci
zeci de ani (curiozitatea mea de gazetar n-a 
ocolit nici chestiunea aceasta și bine a făcut 
pentru că un tînăr poet bulgar care studiază 
la noi, venit și el să-l vadă pe compatriotul 
său, mi-a suflat cu ace6-t -prilej : „cînd a îm
plinit cincizeci de ani, tovarășul Vasiliev a 
fost decorat pentru activitatea sa scriitori
cească cu Ordinul „9 Septembrie" clasa I-a). 
El trăiește astăzi vîrsta maturității artistice 
și premiul „Dimitrov" oare i-a fost acordat 
de două ori .pentru piesele „Alarma" și „Iu
bire" ni-1 desemnează ca unul dintre numele 
Cele mai de seamă ale literaturii actuale rea
list -socialiste.

Mă gîndeam în timp ce-mi vorbea la va
rietatea mare a operei lui care cuprinde 
piese de teatru, scenarii de film (am văzut 
și noi filmele ,,Kalin Vulturul" și „Alarma" 
turnate după scenariile lui), romane, cărți 
pentru copii, schițe, nuvele și povestiri, e- 
seu-ri, publicistică... îmi vorbea că lucrează 
acum la un nou scenariu de film și la o nouă 
piesă de teatru care se va numi „Taina Vie
ții". „Taina Vieții" — poate Intr-adevăr este 
o taină pe oare Orlin Vasiliev o cunoaște 
căci viața lui este bogată, o viață de mun
că și de roade, o viață oare poate fi pentru 
oricine o pildă. Am regretat pentru compa- 
trioții mei că din opera întinsă ca suprafață 
și adîttcă ta conținut al acestui mare scrii
tor bulgar, noi cunoaștem încă puțin.

L-a-m întrebat dacă este mulțumit de felul 
cum colectivul teatrului „C. Nottara" a pus 
în scenă piesa „Cei ce caută fericirea". Orlin 
Vasiliev mi-a mărturisit că a fost îngrijorat 
că un colectiv de tineri actori îi vor interpreta 
piesa. „Cunoșteam — mi-a spus — talente 
consacrate ale teatrului romînfcsc, încă din 
prima mea călătorie la București, cînd mi se 
juca „Alarma" șj le apreciam. Eram îngrijorat 
însă de jooul 'actorilor tineri și este îmbucu
rător pentru miile, că tocmai actorii tineri de 
care mă temeam au obținut o -realizare va
loroasă în acest spectacol. Regizorul a reușit 
să imprime spectacolului spiritul vieții noas
tre, deși unele momente se deosebesc de 
felul cum am văzut eu interpretarea piesei".

Mă apropiam de sfîrși-tul vizitei mele. Or
lin Vasiliev era obosit, lingă mine își aștep
tau aiți-i rîindu-1. M-am ridicat să plec, ru- 
gînd să i se traducă mulțumirile mele. N-a 
mai fost nevoie. L-am auzit spunî-nd in ro- 
mtoește cuvintele care vroiam să i le traducă. 
Mi-am luat rămas bun făgăduind că cele 
ce voi scrie pentru cititorii romîni despre el 
nu-i va rămîne necunoscut. Ziarul acesta i-1 
voi trimite prin poștă, pe adresa succintă in
dicată de ei: Orlin Vasiliev — Sofia.

GEORGETA HORODINCA

Sesiunea de referate 
și comunicări științifice 

a I. C. A. R.
Sîmbătă au început lucrările sesiunii de 

referate și comunicări științifice pe anul 
1954 a Institutului de Cercetări Agronomice 
al R.P.R. In sala de festivități a I.C.A.R. 
erau prezenți membri ai Academiei R.P.R., 
profesori ai institutelor agricole din Bucu
rești, Cluj și lași, precum și un mare număr 
de ingineri și tehnicieni, cercetători ta do
meniul științelor agricole din laboratoarele 
și stațiunile experimentale ale I.C.A.R.-Ului.

In deschiderea sesiunii de referate și co
municări pe anul 1954 a Institutului de Cer
cetări Agronomice al R.P.R. a vorbit acad, 
prof. Traian Săvulescu. Vorbitorul a scos în 
evidență rolul actualei sesiuni științifice 
pentru trecerea în revistă a realizărilor ob
ținute de oamenii de știință, cercetători în 
domeniul agriculturii în timpul anului de 
muncă 1954.

In prima zi a sesiunii au fost prezentate 
referate asupra lucrărilor: „Contribuții la 
sporirea producției agricole prin lucrările 
.solului" ; „Contribuții la studiul nevoii de 
îngrășăminte a plantelor"; „Memoriu ag-rope- 
dologic asupra cartării solului la stațiunile 
experimentale, Studihă, Tg. Frumos, Sucea
va, Valul lui Traian. Murfatlar, Bistrița, 
Țigănești și Grăciunelu de Sus.

Sesiunea de referate și comunicări științi
fice pe amil 1954 a Institutului de Cercetări 
Agronomice al R.P.R. continuă pînă în 
ziua de 23 Ianuarie. (Agerpres)

Prezentarea filmului maghiar 
„Pentru 14 viefi“ 

la Casa Ziariștilor
Ambasada R.P. Ungare a prezentat du

minică 6eara, la Casa Ziariștilor, în fața a 
numeroși ziariști, filmul artistic „Pentru 14 
vieți", inspirat dintr-un episod real al vieții 
minerilor maghiari.

Filmul este realizat de regizorul Zoltăn 
Făbry, laureat al Premiului Kossuth, și Inter
pretat de Bela Barsi, Ianoș. Gorbe, laureați 
ai Premiului Kossuth, Katalin Rajczy și alții.

Au asistat reprezentanți ai Ambasadei 
R.P. Ungare.

Filmul s-a bucurat de o caldă apreciere,
(Agerpres)

Conducătorii P.C.U.S. și ai guvernului U.R.S.S. desemnați candidați 
In alegerile pentru Sovietul Suprem al R.S.F.S.R.

MOSCOVA 16 (Agerpres). — TASS trans
mite: La 15 ianuarie au avut loc în Uniunea 
Sovietică primele adunări electorale ale oa
menilor muncii consacrate desemnării can- 
didaților în alegerile pentru Sovietele Supre
me ale unor republici unionale.

Printre oamenii muncii din Moscova și re
giunea Moscova desemnați candidați în ale
gerile pentru Sovietul Suprem al R.S.F.S.R. 
se numără conducători ai partidului Comunist 
și ai Guvernului Sovietic, inovatori în in
dustrie, colhoznici fruntași și eminenți oa
meni de știință și cultură.

Adunarea generală a lucrătorilor din Mi
nisterul Industriei Mărfurilor Alimentare ăl 
U.R.S.S. a adoptat în unanimitate o hotă- 
rî-re cu privire la desemnarea drept candidat 
al circumscripției electorale DzerjiiHski în 
alegerile pentru Sovietul Suprem al 
R.S.F.S.R. ia lui N. A. Builganta, prim vice
președinte al Consiliului de Miniștri ia! 
U.R.S.S. și ministru al Apărării.

In cadrul unfei adunări generale, colectivul 
uzinei de becuri electrice a desemnat pe

K. E. Voroșiitov, președintele Prezidiului So
vietului Suprem a>l U.R.S.S,, drept candidat 
al circumscripției electorale „Stalin". Pen
tru aceeași circumscripție adunarea construc
torilor a desemnat drept candidat în alegeri 
pe vestitul zi-dair-inovator VesiHi Korolev.

Profesorii, conferențiarii, aspiranți ii și stu
denții Universității de stat din Moscova au 
desemnat în unanimitate drept candidat al 
circumscripției electorale Kaluga în alegerile 
pentru Sovietul Suprem al R.S.F.S.R. pe L. 
M. Kaganovici, prim vicepreședinte al Con
siliului de Miniștri al U.R.S.S.

Ih urma propunerii inginerului șef I. La* 
vrov-ski, participânții la mitingul care a 
avut loc la uzina de Construcții de mașini 
au hotărît să desemneze drept candidat ăl 
circumscripției electorale Leningrad în ale
gerile pentru Sovietul Suprem al R.S.F.S.R., 
pe G. M. Malenkov, președintele ConsiFului 
de Miniștri al U.R.S.S.

Colectivul filaturii de ltaă din Moscova a 
desemnat drept- candidat al circumscripției 
electorale Danilov din Moscovă pe A. I. Mi-

•koian, vicepreședinte al Consiliului de MîJ 
niștri al U.R.S.S.

La adunarea colectivului uzinei de con
strucții de mașini „Molotov" a fost desem
nat drept candidat al circumscripției elec
torale „Molotov" V. M. Molotov, prim vice
președinte al Consiliului de Miniștri al 
U.R.S.S. și ministru al Afacerilor Extefnă 
al U.R.S.S. La adunarea electorală a perso
nalului Teatrului Mic din Moscova s-ă ho* 
tărît desemnarea lui M. G. Pervuhin, Vice
președinte al Consiliului de M-inștri al 
U.R.S.S. drept candidat el circumscripției 
electorale Komin tern.

Lucrătorii Ministerului Agriculturii ăl 
U.R.S.S, au desemnat drept candidat al cir
cumscripției electorale „Scerbakov" pe M. 
Z. Saburov, vicepreședinte ai Consiliului dd 
Miniștri al U.R.S.S. și președinte al Comi
tetului de Stat al Planificării al U.R.S.S..

La uzina de proiectoare din Moscovă a 
fost desemnat N. S. Hrușciov, prim secretâf 
al Comitetului Central al Partidului Comu
nist al Uniunii Sovietice, drept candidat al 
circumscripției electorale Kalinin.

Pentru o politicâ de pace a Italiei!
„Apelul către Italieni" adoptat de cea de a patra Conferință națională a Partidului Comunist Italian

ROMA 17 (Agerpres), Ziarul „L’Unita* a 
publicat textul „Apelului către italieni" a- 
doptat ta ședința de închidere a celei de ă 
patra Conferințe naționale a Partidului Co
munist Italian, în care se spune printre altele:

Conducătorii puterilor occidentale reaping 
cu încăpățînate toate Încercările întreprinse 
de Uniunea- Sovietică -în vederea slăbirii în
cordării, toate jproieotele pentru dezarmare și 
propunerile îhdrețjta-te spre gruparea tuturor 
popoarelor europene înlr-Un sistem de secu
ritate colectivă.

In loc de aceasta, imperialiștii au preferat 
să se ocupe de planurile unui război atomic 
și să adînc&ască și m-âi mult prăpastia care 
scindează cointiin-entul nostru, impnnînd prin 
aconduri-le de iâ Londra și Parts popoarelor 
Europei ocoiden-tale un bloc agresiv, care re
învie -militerismul german, răspunzător de 
atîtea crime...

Noi, comuniștii italieni, văzînd -intensffica-

Noua componentă

rea primejdiei, chemăm pe toți oamenii cins
tiți să se unească și mai stren-s pentru a 
schimba radical linia politicii noastre externe, 
pentru oa țara noastră să devină în Europa 
un element de unire între popoare, pentru ca 
Senatul l-taliei sg respingă noilfe pacte mili
tare. Noi, comuniștii italieni, repetăm din nou 
apelul adresat de noi lumii catolice, care nu 
poate rămîne indiferentă față de perspecti
vele unei catastrofe a civilizației uthaihe.

Pentru ca Italia să poată promova- o poli
tică de pace trebuie să se dea o ripostă oferi
și vei actualilor guvernanți împotr-Ivia liber
tății constituționale, să se pună capăt măsuri
lor îndreptate spire scindarea poporului, sipre o 
aplicare discriminatorie a fagilor față de 
cetățejni, spre înlocuirea legii cu airbitrarlul, 
spre lichidarea organelor de auto-guvernare 
locală a orașelor și a autonomiei regiunilor, 
spre persecutarea cooperativelor, organizații
lor populare, presei, care își ridică glasul de 
critică și opoziție.

a conducerii Partidului Co

Prima sesiune științifică a Institutului pentru perfecționarea și specializarea medicilor și farmaciștilor
Luni dimineața au început lucrările primei 

sesiuhi Științifice a Institutului pentru per
fecționarea și specializarea medicilor și far
maciștilor. Deschiderea festivă a sesiunii a 
avut loc la ora 11 în aula Bibliotecii Cen
trale Universitate, în prezența unui mare 
număr de academicieni, profesori universi
tari, medici, farmaciști, etc.

Ședința a fost prezidată de âcâd. prof. dr.

C. I. Parhon, președintele de onoa-rd al Acade
miei R.P.R., care, luînd cuvîntul, a subliniat 
imiporțpnțâ acestei prime sesiuni științifice a 
Institutului, pentru ridicarea la un nivel tot 
mai înalt a cercetării științifice și practicii 
medicale din țara noastră.

Acad. dr. Hortolomei a înfățișat acti
vitatea institutului în cei trei ani de la în
ființare.

CASA DE CULTURA A SINDICATELOR 
DIN BUCUREȘTI

Și 
S. R. S. C. 

organizează marți 18 Ianuarie 
la ora 18 un

S I M P O S I O N
al laureaților Premiului de Stat pe anul 

1953 in domeniul artei și literaturii. 
Vor lua cuvîntul:

dramaturgul AUREL BARANGA, des
pre piesa „MIELUL TURBAT"; compo
zitorul MARȚIAN NEGREA, despre sui
ta simfonică „IN MUNȚII APUSENI" 
și despre muzica din filmul documentar 
„BAIA MARE"; scriitorul DEMOSTENE 
BOTEZ, despre volumul de poezii „FLOA
REA SOARELUI"; scriitorul MAJTENYI 
ER1K, despre volumul de poezii „DE 
STRAJĂ"; și violonistul ION VOICU, ar
tist emerit al R.P.R., solist al Filarmo
nicii de Stat din București.

Va urma un program artistic prezen
tat de brigadă Ansamblului artistic al 
C.C.S.

ROMA 17 (Agenpres). — Ziarul „Unita" a 
publicat un comunicat cu privire la o ședință 
a Comitetului Central tail P-arti-d-ului Comuni-st 
Italian. In comunicat se spune că, i-n cadrul 
ședinței s-ale din 15 ianuarie, Comitetul Cen
tral al Partidului Comunist Italian a trasat 
sarcini concrete pentru traducerea în viață a 
hotărîrilor adoptate la cea de a 4-a conferință 
n-ațională a partidului. Pentru pregătirea mo

dificărilor care vor fi aduse statutului -parti
dului 6-a constituit o comisie compusă din 
D’Onofrio, Mas-soila, Raosio, San-thia, Turchi, 
Clcalini, Gini, Amadesi, Robotti, Dalmonte, 
Cacciapuoti și Al l egato.

A fost lafeasă noua conducere a partidului 
în caire au intrat Palmiro Togliia-tti, Giorgio 
Amendola, Arturo Cotombi, Giuseppe di Vit
torio, Eduardo d’Onofrio, Giuseppe Doz-

In fața itatiieniilor — se spune mai departe 
ta apel — stă ta prezent o sarcină nouă, o 
măreață bătălie democratică: lupta unită pen
tru -pace, ii libertate, progres social. Această 
luptă poate fi cîiștigată deoarece mișcarea do 
mocnaitică italiană a obținut succese mani gru- 
pîndu-se ta jurul partidelor coimuniist și so* 
ciai’tist. Milioane dfe bărbați și femei s-ău și 
unit sub steagul reînoirii Italiei. Tocmai a- 
ces-te forțe unite au fost acelea care iâu adus 
o contribuție hotăirî-toare ila cauza răsturnări! 
tiraniei fasciste.

In jurul principiilor șl programului ConstL 
tuției republicane se grupează în prezent a- 
cei care, deși sprijină alte idealuri ți po
ziții politice, vor să salveze libertatea și 
pacea patriei noastre. Fie ca conștiința- indig
nată și lupta poporului să oprească pe ațîță- 
torii la război, să stăvilească calea blocului 
clericalo-fascist, să ducă la crearea unui gu
vern el păcii, libertății și progresului sociaL

munist Italian
za, Ruggero Grieco, Girolamo LI Cau- 
si, Luiggi Longo, Celeste Negarville, Agosino 
Novella-, Gian Carlo Pajette, Antonio Roasio, 
Giovanni Roveda, Mauro Scocciitnarro, Pietro 
Secchia, Emilio Sereni, Velio Spano, Umberto 
Terracini, iar Enrico Bcrlinguer, Arrigo Bob 
drini, Pietro Ingrao, Mario Montangnana, 
Rita Montangnana, Giacomo Pellegrini au 
fost aleși membri supleanți.

Sărbătorirea celei de a zecea aniversări a
VARȘOVIA 17 (Agerpres)—P.A.P. trans

mite: La 16 iariiuiâirie -a avut loc la Varșovia 
o sesiune festivă a Radei Narodowe orășe
nești, consacrată celei de a 10-a aniversări e 
eliberării Varșoviei de sub jugul cotropitori
lor hi-tlcriști de către Armata Sovietică și ar
mata poloneză renăscută. Pe lî-ngă deputății 
Radei NarodoWe la sesiune au luat de ase
menea parte B. Bierut, prim secretar al Co
mitetului Central al Partidului Muncitoresc 
Unit polonez ; A. Z-awadski, președintele Con
siliului de Stat al Republicii Populare Polone, 
I. Cynamkiewicz, președintele Cotiși!-iului de

Miniștri, miareșâilul Poloniei, K. Rokossow- 
ski; membri ai Biroului Politic al Comitetu
lui Central a-1 Par-t-i-dutaii Munoitoresc Unit 
Polonez; membri ai Consiliului de stat șl ai 
guvernului, precum și ambasadorul U.R.S.S. 
-in Polonia, N. A. Mihailov, șefii ambasadelor 
și legațiilor acreditați la Varșovia și -alți oas
peți precum șl o delegiațle a orașelor so
vietice Moscova, Kiev, Minsk și Stalingrad, 
delegați dit| Paris, Praga, Berlin, Helsinki, 
Budapesta, Sofia și din alte -mari orașe eu
ropene, precum și din centrele voevodale ale 
țării.

eliberării Varșoviei
E. Albrecht, președintele Radei NarodOWs 

Varșo-vie, a prezentat raportul asupra cetei 
de a zecea aniversări a eliberării capitalei 
Poloniei.

S. Tihomirov, vicepreședintele Sovietului 
Oiășencsc Moscova, a transmis damenildr 
muncii din capitala Poloniei salutul căldutoș 
al oamenilor muncii din capitala UâiUriii 
Sovietice.

Oamenii muncii din Varșovia au fost sălii* 
tați de asemenea de r6pre2eritaiiți ai orașelor 
Paris, Praga, Berlin și Helsinki.

NOTE ȘI COMENTARIII1 O „planificare"
care încurcă lucrurile

\

La începutul anului 1954, 
întreprinderea corhunălă re- ■ 
giOnală din Deva a primii 
din partea Ministerului Gos
podăriei Comunale și In
dustriei Locale sarcina de 
plan pe întregul an în care 
figura și dotarea întreprin
derii respective cu 4 auto
buze noi. Pentru fiecare din 
mașini s-a trasat de către 
minister sarcina de plan de
falcată pe luni și trimestre 
în legătură cu încasările și 
numărul de kilometri ce 
trebui Să-l parcurgă.

La primirea planului, 
lectivul întreprinderii 
bucurat, aflînd că vor fi pri
mite patru mașini noi.

Prima lună a trecut, apoi 
a doua, dar mașinile 
soseau. Întregul parc 
autobuze

Va

co
s-a

I
L

?i 
nu 
de 
urmă cu planul, deoarece în
treprinderea figura în plus 
cu cifra de plan pentru cele 
4 mașini care nu existau de
cît pe hîrtie.

S-au trimis delegați la 
minister, s-au dat telefoane 
peste telefoane, și de fiecărb 
dată răspunsul era același: 
peste cîteva zile veți primi 
mașinile.

Pînă la urmă, după zeci Și 
zeci de convorbiri telefonice, 
după numeroase adrese tri
mise ministerului, îh ceă de-a 
7-a lună, întreprinderea a 
primit două mașini din cele 
patru programate.

La primirea acestora, sec
ția de gospodărie comunală 
de pe lingă comitetul exe
cutiv al sfatului popular al 
regiunii Hunedoara a trimis 
cîteva adrese ministerului 
prin care se cerea să se 
reducă din plan sarcina ho- 
tărltă pentru 4 mașini în 
decursul celor 7 luni, întru- 
cit întreprinderea nu le-a 
avut. Totodată s-a mai ară
tat că pentru restul anului 
planul trebuie să cuprindă 
numai sarcinile pentru cele 
două mașini 
adresă, răspunsul ministeru
lui a fost scurt: Cifra de 
plan este lege și trebuie res
pectată. Utilizați mai bine 
mașinile cele noi și planul o 
să fie realizat.

Colectivul întreprinderii a 
încercat să traducă în fapt 
sfaturile ministerului. Mași
nile au fost folosite zi și 
noapte. Cu toate acestea, 
Cifra de plan la kilometraj

rămăsese in

trimise. La

și încasări nu a putut fi a- 
tinsă; cele 7 luni planifi
cate pe patru mașini care 
ekistau numai pe hîrtie, atir- 
nau greu în balanță.

Nu mică a fost surpriza 
colectivului secției de gos
podărie comunală a regiunii 
Hunedoara 
pentru anul 
plan.

Pentru
„I.C.R" din Deva figura din 
nou majorarea parcului de 
mașini cu cinci autobuze noi. 
care erau trecute în plan să 
circule din luna ianuarie. Și 
de data aceasta, mașinile 
trecute ca trimise întreprin
derii există numai pe hîrtie.

Cum o să reușească co
lectivul să realizeze planul, 
cînd cele cinci mașini nici nu 
există, se înțelege: celelalte 
mașini vor fi utilizate la ma
ximum pină vor fi distruse. 
Cit despre plan el nu va 
putea fi realizat. De aceea, 
pe bună dreptate, colectivul 
întreprinderii „I.C.R.", din 
Deva se întreabă: Cînd are 
de glnd Direcția planificării 
din cadrul Ministerului Gos
podăriei Comunale și Indu
striei Locale să pună capăt 
acestor planificări birocra
tice.

cînd ă primit 
acesta cifra de

întreprinderea

Cercuri
agrozootehnice...

pe hîrtie
In curlnd se vor împlini 

două luni de cînd în raionul 
Petroșani trebuiau să fie în
cepute cursurile agrozooteh
nice de masă. Dar ele nu 
s-au deschis nici acum, căci 
încă nu s-au terminat pregă
tirile. De două luni de zile, 
comitetul executiv al sfatului 
popular Petroșani a tot luat 
la hotăriri menite să ajute „la 
buna desfășurare a celor 20 
de cercuri agrozootehnice" 
programate în acest raion. 
Intîi s-au fixat comunele 
unde vor fi deschise cercurile. 
Pentru fixarea numărului de 
tehnicieni, care vor fi repar
tizați la sate pentru ținerea 
cursurilor, au fost necesare 
cîteva săptămini de discuții. 
Tot așa mult timp s-a tără
gănat pină ce directorii că
minelor culturale au primit 
sarcina de a amenaja sălile 
căminelor pentru începerea 
cursurilor.

Și așa cum a mers treaba 
cu pregătirile, tot așa s-a 
întimplat și cu deschiderea

că nici pînă 
de cercuri 

ce sini tre- 
comitetului

cursurilor. Mai intîi, comite
tul executiv al sfatului 
popular al raionului Petro
șani a lăsat treaba deschi
derii cursurilor numai pe 
scama căminelor culturale. 
Rezultatul este 
astăzi cele 20 
agrozootehnice 
cute în planul
executiv nu au fost deschise. 
Se pune întrebarea: Cînd va 
găsi de cuviință comitetul 
executiv al sfatului popular 
al raionului Petroșani să 
deschidă cursurile agrozoo
tehnice de masă? Poate cînd 
vor ieși țăranii la arai ?

Sînt multe adevărate...
dar majoritatea

nu-s juste
Aceasta este părerea tova

rășului responsabil al atelie
rului 
minte 
de mi ei 
despre

de reparat incălță- 
nr. 8 din str. Acâ- 

16, cînd este vorba 
. criticile scrise la a- 

dresa atelierului în condica 
de sugestii și reclamații.

Răsfoind această condică, 
majoritatea cetățenilor sezi- 
sează faptul că atelierul nu 
respectă datele fixate pentru 
executarea comenzilor, iar 
atunci cînd lucrătorii sînt în
trebați, ei răspund necuviin
cios. Un fapt semnificativ în 
această privință s-a întim
plat mai zilele trecute :

Ehsabeta Contau din str. 
Constantin Miile nr. 12 a 
adus la reparat două perechi 
de pantofi pentru copii. Re
parațiile nu erau prea mari. 
La o pereche trebuiau puse 
virfuri și btacheuri, iar altei 
perechi — pingele de cau
ciuc. Cînd s-a prezentat la 
termenul fixat, pantofii nu 
erau reparați.

— Veniți mîine — i-a spus 
responsabilul atelierului. Nu 
am avut material pentru re
parații.

A doua zi, ea s-a prezen
tat din nou, dar pantofii 
erau tot așa cum îi adusese, 
cu toate că material 
reparații exista.

InsiStlnd să i se 
pantofii de care aveau 
conții, lucrătorul Ion 
căruia îi fusese repartizată 
lucrarea, i-a răspuns după 
obicei:

— Cumpără-ți alți pantofi 
dacă ai nevoie !....

Cetățeana in cauză a tre-

huit să insiste zi de zi mai 
mult de o săptămînă, pină 
i s-a executat comanda.

Acesta nu este singurul as
pect al felului in care înțe
leg tovarășii de la acest ate
lier de reparat încălțăminte 
să se comporte față de cetă
țeni. In condica de sugestii 
și reclamații, un tovarăș 
scrie că i s-a cerut pentru 
repararea unei perechi de 
pantofi un preț mult mai 
mare decît cel fixat pe tabe
lul cu tarifari.

Ar fi de dorit ca respon
sabilul atelierului să se ocu
pe nu numai de primirea 
comenzilor și „aproviziona
rea" atelierului cu material, 
dar și de atitudinea pe care 
o au lucrătorii față de 
muncă și față de cetățeni.

De asemenea, ar fi foarte 
bine ca secția de industrie 
locală a comitetului executiv 
al sfatului popular al Capita
lei să Controleze din cînd in 
cînd condicile de sugestii și 
reclamații, chiar dacă *— 
după cum spune responsabi
lul atelierului — „majorita
tea criticilor nu sînt juste".

După preferințe
sau după nevoi ?

t

pentru

repare 
nevoie 
Hîncu,

Magazinele cu obiecte de 
uz casnic sînt aprovizionate 
din abundență cu vase de 
aluminiu. înșirate după mă
rime, albe și strălucitoare, te 
îmbie să le cumperi. Ele sînt 
durabile și ușor de întreți
nut. De aceea în aceste ma
gazine forfota e mare.

Totuși, nu fiecare cumpă
rător pleacă de aici mulțu
mit. Dacă găsește să cum
pere crătiți și oale de toate 
mărimile, nu găsește însă po
lonice, capace și cănițe. In- 
trebînd mereu de ele, afli la 
un moment dat că fabrica 
„Emailul Roșu" din Mediaș 
are suficientă materie primă 
și livrează marfă multă însă 
nu ține seama de sortimente 
Oare un polonic sau o stre
curătoare nu este tot atît de 
necesară într-o gospodărie 
ca și o cratiță ? Nu ne-ar 
mira atunci dacă într-o bună 
zi fabrica „Emailul Roșu" 
ar fabrica numai cănițe și ar 
neglija complet sortimentele 
de crătiți. Se fabrică după 
preferințe, sau după nevoi ? 
Ar fi bine ca acest lucru 
să-l cunoască șl Ministerul 
Industriei Metalurgice și 
Construcțiilor de Mașini.

O hotărîre
BRUXELLES 17 (Agerpres). ■— TASS 

transmite: Secretariatul Uniunii -belgiene 
pentru apărarea păcii a dat publicității ur
mătorul comunicat:

Luni. 17 ianuarie se deschide la Viena 
sesiunea Biroului Consiliului Mondial al 
Păcii. Această sesiune urma să aibă loc la 
Bruxelles, îhsă Ministerul Justiției și Mi
nisterul Afacerilor Interne ale Belgiei au

rușinoasă a guvernului belgian
declarat că ținerea acestei sesiuni în Belgia 
„nu este de dorit". Rușinoasa hdtănîre a gu
vernului belgian, se arată în comunicat, este 
cu atît mai surprinzătoare cri cît guvernul 
subliniază în permanență dorința lui de a 
participa la tratative îndreptate spre slăbi
rea încordării internaționale. Regretăm că 
guvernul belgian nu a folosit acest prilej

pentru a contribui la in'țterea undt trătitiVe 
între Răsărit și Apus, cară sînt ntoesâre.

Uniunea belgiană pentru ă-părâreâ pădii 
protestează împotriva acestei măsuri arbi
trare, contrară normelor curtoaziei internă- 
ționail-e și oare răpește poporului nostru po
sibilitatea de a primi cu bucurie la el în 
țară oameni însuflețiți de o singură năzuitl* 
ță — apărarea păcii.

O problemă vitală pentru Japonia
In cadrul unei recente conferințe de presă, 

primul ministru japonez, Hatoyama, a decla
rat că guvernul său face pregătiri pentru a 
trimite misiuni comerciale în U.R.S.S. și 
R.P. Chineză șj că Japonia e gata sa pri
mească astfel de misiuni din partea ambelor 
țări, pentru a înlătura piedicile din calea 
dezvoltării comerțului.

La nu-măi citeva zile după această decla
rație, . S-hiozo Murata, președintele Asocia
ției japoneze pentru sprijinirea dezvoltării 
comerțului internațional, a sosit la Pekin 
pentru a discuta — conform propriei sale 
declarații — cu persoanele oficiale și cu re
prezentanții cercurilor de afaceri din R. P. 
Chineză o serie.de probleme printre care 
unele referitoare la un schimb de misiuni co
merciale și la încheierea unui acord comer
cial japOho-chiriez. Coh-comiient cu vizita iui 
Murata se află ta capitala R. P. Chineze și 
o delegație formată din 14 reprezentanți ai 
industriei peștelui d'n Japonia, ca urmare a 
invitației comitetului pregătitor al Asociației 
pescarilor chinezi, ta vederea discutării pro
blemelor privitoare la pescuitul în apele te
ritoriale ale celor do-uă țări. In același timp 
s-ă anunțat din Tokio că trei -mari societăți 
metalurgice d’n Japonia duc tratative ta 
R. P. Chineză în vederea importării din Chi
na a 500.000 tone de cocs și 300.000 tone 
minereu de fier. Acest -din Ur-mă fapt coin
cide de altfel cu declarația ministrului Co
merțului Exterior și Industriei di-n Japonia, 
Isibasi, că: „guvernul va sprijini eforturile 
întreprinzătorilor particulari îndreptate spre 
dezvoltarea comerțului cu China". Totodată
— după cum anunță agenția „France Presse"
— în cursul campaniei sale electorale, „mi
nistrul de externe japonez Mamoru Sig-amițu, 
a sugerat stabilirea rinei misi-uni oficiale co
merciale sovietice la Tokio".

Toate aceste fapte constituie primele semne 
concrete ale deschiderii perspectivelor pen
tru normalizarea relațiilor Japoniei c-u ță
rile lagărului socialist și în primul rînd cu 
Uniunea Sovietică și R.P. Chineză, — anun
țată de guvernanții japonezi ca fii-nd unul 
din punctele de -program al noului guvern al 
Japoniei.

Noile tendințe în politica —* în s-pecial cea 
economică — a Japoniei sînt consecințele 
firești ale puternicului curent de opinie din 
această țară, favorabil reluării relațiilor e- 
conomice și diplomatice cu țările lagărului 
păcii, curent care a exercitat și exercită o 
Uriașă oresiune asupra oercu-riioir conducă
toare japoneze. Această presiune populară 
a dus, de altfel, și la căderea guvernului 
loși-da, executant fidel al politicii dictată de 
Washington. Referindu-se la acest puternic 
curent de opinie, ziarul amer'ean „The 
Sunday Times" recunoștea : „Să nu existe 
nici o îndoială: aceasta este tendința popu
lară în Japonia de astăzi. O tendință în 
care se găsesc uniți și omul de afaceri și 
sindicalistul... Chiar și cei mai violenți an

ticomuniști dintre industriașii și mării fi
nanciari japonezi stat... atrași de perspecti
vele restabilirii comerțului cu China".

Dar năzuințele poporului japonez spre 
restabilirea relațiilor cu țările lagărului 
-păcii sînt împiedicate de pre® untie cercu
rilor conducătoare din Statele Unite, care 
țin su-b ocu-pația lor Japonia. Așa se face 
că toate declarațiile ta legătură cu necesi
tatea reluării relațiilor comerciale cu China 
și U.R.S.S. sînt invariabil însoțite d-e asi
gurări de loialitate față de Statele Unite. 
Astfel reprezentanții noului guvern declair-înd 
că tind spre -restabilirea relațiilor cri U.R.S.S. 
și R. P. Chineză, ei precizează că năzuința 
lor de a restabili aceste relații nu-i împie
dică să continue „colaborarea strînsă cu 
Statele Unite în ceea ce privește apărarea 
(citește planurile agresive ale S.U.A.)"... 
Ministrul de ex-terne je-ponez care a adus 
la cunoștință guvernului S.U.A. prin inter
mediul ambasadorului american în Japo
nia, Allison, dorința sa de „a întreține rela
ții de bună vecinătate cu blocul comunist"
— cum arată ziarul „Le Populaire de Pa
ris" — a a-sig-urat în același timp pe Allison 
că „alianța japonezo-ame-ricană' continuă să 
formeze baza politicii externe a Japoniei".

Guvernanții Japoniei -par totuși hotărîți 
să facă o cotitură in politi-ca țării lor, a că
rei situație — în special pe tărîm economic
— e foarte îngrijorătoare.

Japonia ocu-pată de trupele americane și 
aservită total Statelor Unite suferă conse
cințele grave ale transformării ei, de fapt, 
tntir-o semicolonie a S.U.A. Antrenată în 
our-sa înarmărilor și supusă dictatului eco
nomic al certurilor conducătoare americane, 
economia acestei țări a ajuns în pragul fa
limentului.

După cum se ștîe Japonia este o țară cu 
o industrie foa-rte dezvoltată șl cu o mînă de 
lucru ieftină, dar lipsită de surse de materie 
primă necesară celor mai multe ramuri ale 
economiei ei. înainte de război ea avea un 
acces larg la pia.ța mondială ta-treți-rand 
schimburi comerciale intense, în special 
cu China, precum și cu U.R.S.S.. țări 
mari și Vecine cu Japonia. Acuta Washing
tonul nu numai că o împiedică în relațiile 
ei economice cu aceste țări, dar o ob'igă 
să cumpere bunurile câre stat excedentare ta 
S.U.A., atît materii prime cît și materii fi
nite, pe care Japonia le plătește mult mai 
scump decît dacă le-ac cumpăra din R. P. 
Chineză și U.R.S.S. In același timp Statele 
Unite, uzînd de legea vamală în vigoare, îm
piedică accesul mărfurilor japoneze pe piața 
S.U.A. Din această cauză, de pildă. în anul 
1953, importul japonez dta S.U.A. a depășit de 
3,3 ori exportul Japoniei în această țară. Da
torită acestui schimb neavantajos deficTul 
balanței coriterțulU'i exterior japonez s-a cifrat 
numai în primele 6 luni ale anului trecut 
la 691 milioane de dolari.

Revirimentul relativ al unor ramuri ale in

dustriei japoneze, datorită comenzilor mili
tare americane în timpul războiului din Co
reea a luat șfi-rșit, iar așa zis-ul „ajutor" ă- 
tnerican fiind destinat exclusiv remilitariză- 
rii, nu face dec-ît să agraveze marasmul 
economic din Japonia.

Această situație existentă în Japonia, pre
cum și tendința firească tot mai puternică în 
întreaga țară de a i se pune capăt, nu poate 
fi trecută cu vederea de cercurile politice din 
lumea occidentală. Ziarul vest-german „Der 
Kurier" arăta într-un. a-rticol intitulat semni
ficativ „Japonia caută legături economice cu 
blocul -răsăritean" că „...normalizarea relații
lor cu China și cu U.R.S.S. trebuie să intre 
ca un punct important ta programul noului 
guvern diin cauza necesității imperioase pen
tru existența Japoniei de a-și c-îștiga nbi 
piețe de desfacere". Iar agenția „France PreM 
se“sublinia că : „tendința crescîn-dă a Ja
poniei de a se elibera de supunerea față de 
Washington merită să fie menționată... Era 
predominării americane ta Japonia — arăta 
„France Presse" — s-a terminat. O eiră houă 
se deschide șl se poate prevedea că guvernul 
-din Tokio nu va scăpa ocazia de a-și afirmă 
independența..."

In ceea ce privește însă atitudinea mani
festată în S.U.A. față de Japonia e Interesant 
de subliniat că în S.U.A. există șl unete 
cercuri care sînt interesate intr-o serie dfe ih- 
treprinderi japoneze și câre nu văd Cu ochi 
răi stabilirea unor relații comerciale de cătrfe 
Japonia cu R. P. Chineză și U.R.S.S. ta pers
pectiva redresării economie-' japoneze — fi
xate în vederea sporirii propriului lor pro
fit. „Atîta vreme cît Japonia — sputte „The 
New York Times", făcta-du-sfe teorii âcestor 
cercuri — menține un echilibru potrivit întrfe 
comerțul său și -politica sa defensivă (citește 
politică de pregătirea războiului cdnfdrta 
planurilor americane) se poate conta pe 
simpatia și asistența Americană".

Totuși noile tendințe în politica economică 
a Japoniei, care sînt fără îndoială o pfitoă 
manifestare în direcția eliberării acestei țărî 
de sub jugul american sînt de natură să 
provoace furia cercurilor conducătoare din 
S.U.A. care au destinat Japoniei un rol im
portant în planurile lot agresive dta Extre
mul Orient. Această fdrie l-a și împins pe 
secretarul Departamentului de stat, Dulles 
Să adreseze premierului Hatoyama un me-aj 
plin de amenințări ta cazul că această 
țară își va îmbunătăți relațiile cu U.R.S.S. 
și R.P. Chineză. Iar comandantul șef al tor
țelor americane dta Extremul Orient, Huli, 
i-a ținut isonul pri-n „avertismentul" dat gu
vernului j a-ponez.

Dar, indiferent de presiunile și manevrele 
l-a care va recurge Washingtonul, Japonia nu 
poate să renunțe la drumul ce duce spre re
luarea schimburilor ou U.R.S.S. și R. P. Chi
neză, schimburi care -s-au dovedit a fi pen
tru ea o problemă vitală.

A. SOLOMON

l
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Răsunetul internațional al Declarației guvernului sovietic 
în problema germană

Germania
BERLIN 17 (Agerpres). — A.D.N. trans, 

mite: Declarația Guvernului Sovietic în pro
blema germană se află în centrul atenției 
presei democrate beriineze.

Sub titluri mari ziarele publică în prima 
pagină textul integral al declarației. „Neues 
Deutschland" subliniază în titlu că acordurile 
de la Paris măresc primejdia războiului și că 
Uniunea Sovietică propune convocarea unei 
conferințe a celor patru puteri în problema 
restabilirii unității Germaniei pe baza alege
rilor libere.

, *
BERLIN 17 (Agerpres). — Declarația Gu

vernului Sovietic în problema germană se 
află în centrul atenției tuturor ziarelor din 
Berlinu] occidental.

Ziarul „Welt am Sonntag" subliniază în ti
tlul articolului consacrat acestei declarații pa
sajul în oare se arată că guvernul sovietic 
este gata să normalizeze relațiile cu Republi
ca Federală Germană.

Ziarul subliniază acea parte din Declarația 
Guvernului Sovietic in care se arată că este 
necesar să se discute la o conferință a ce
lor patru puteri problema restabilirii unității 
Germaniei pe baza ținerii de alegeri libere și 
că asemenea tratative îșl vor pierde sensul și 
vor deveni imposibile dacă acordurile de la 
Paris vor fi ratificate.

★
BERLIN 17 (Agerpres). — Agenția vesL 

germană D.P.A. a transmis declarația făcută 
de Herbert Wehner (partidul social-democrat), 
președintele Comisiei Bundestagului pentru a- 
iacerile externe, care a arătat că „noile pro
puneri sovietice oferă posibilitatea de a se 
începe tratative între cele patru puteri" în 
problema germană. „Nici cele trei puteri oc
cidentale, nici guvernul federal — a subliniat 
Wehner — nu pot respinge astfel de trata
tive". In orice caz, a adăugat Wehner, „ar fi 
mai bine să se treacă acum la tratative decît 
să se pășească pe calea ascuțirii contradic
țiilor".

Franța
PARIS 17 (Agerpres). Ziarul „L’Humanite 

Dimanche" a publicat expunerea detailată a 
declarației Guvernului Sovietic în problema 
germană.

de agențiile de informații americane și stră
ine, Declarația Guvernului Sovietic cu privire 
la problema germană a fost primită de cercu
rile guvernante ale S.U.A. cu temerea vădită 
că ea va exercita o mare influență asup'ra o- 
piniei publice din Europa occidentală.

Pentru a împiedica acest lucru, și în încer
carea de a minimaliza însemnătatea propu
nerilor sovietice, Departamentul de 6tat al 
S.U.A. s-a grăbit încă la 15 ianuarie, prin re. 
prezentantul său, Suydam, 6ă dea tonul pro
pagandei occidentale oficiale. Suydam a de
clarat că propunerea Moscovei „nu. repre
zintă decît o repetare a celor declarate în 
ultimul timp". Poziția S.U.A., a spus Suy. 
dam, constă ca și pînă acum în aceea că 
imediat ce se va fi terminat ratificarea acor
durilor de la Paris se vor crea perspective 
mult mai încurajatoare pentru tratative cu 
Uniunea Sovietică. Intr-o serie de știri ale a- 
gențiilor americane de informații cu .privire la 
Declarația Guvernului Sovietic, sînt vădite 
încercările de a-i da o explicație tendențioa
să. Astfel, agenția United Press, referindu-se 
la autoritățile americane, a declarat că „rușii 
nu doresc nici acum să propună unificarea 
Germaniei", deși în Declarația Guvernului So
vietic se spune clar că lucrul cel mai im
portant și urgent pentru reglementarea pro. 
blemei germane este sarcina rezolvării pro
blemei restabilirii unității Germaniei și că 
pentru această rezolvare sînt necesare trata
tive între cele patru puteri.

Iugoslavia
BELGRAD 17 (Agerpres). — TASS trans

mite: Ziarele „Borba" și „Politika" au pu
blicat o expunere a Declarației guvernului so. 
vietic în problema germană.

Ziarul „Borba" a publicat declarația sub 
titlul: „U.R.S.S. propune țărilor occidentale 
tratative cu privire la restabilirea unității 
Germaniei. Guvernul Sovietic poate consimți 
la ținerea unor alegeri libere în întreaga Ger
manie cu condiția ca nici o parte a Germaniei 
să nu participe la alianțe militare cu alte 
țări".

Ziarul „Politika" subliniază în titlu : 
„U.R.S.S. este gata să normalizeze relațiile 
cu Germania occidentală, dacă nu vor fi rati
ficate acordurile de la Paris".

„Journal du Dimanche" consideră că în de
clarația Guvernului Sovietic există patru 
„puncte, importante":

propunerea cu privire la convocarea unei< 
conferințe a celor patru puteri în scopul res
tabilirii unității Germaniei ;

dorința U.R.S.S. de a normaliza relațiile 
cu Republica Federală Germană;

în cazul ratificării acordurilor de la Paris, 
Uniunea Sovietică se va îngriji nu numai de 
întărirea continuă a relațiilor ei de priete
nie cu Republica Democrată Germană, ci șl 
ca statele iubitoare de pace din Europa să 
contribuie prin eforturile lor comune la în
tărirea păcii și securității în Europa;

clarificarea poziției guvernului sovietic cu 
privire la alegerile generale libere în Germa
nia.

Anglia
LONDRA 17 (Agerpres).—La 15 ianuarie, 

posturile de radio britanice au transmis prin
tre alte știri textul Declarației Guvernului 
Sovietic. Ziarul „Sunday Times" publică la 
ioc de frunte pasaje din declarație. Comenta
torul diplomatic al acestui ziar scrie că 
..in încercarea de a împiedica traducerea în 
viață a acordurilor de la Paris, care prevăd 
reînarmarea Germaniei occidentale, Uniunea 
Sovietică s-a apropiat mai mult decît ori 
cînd de propunerea în. vederea unor alegeri cu 
adevărat libere pe întreaga Germanie. Ju
decind după conținutul ei, continuă comenta
torul, „declarația se îndepărtează de impasul 
conferinței de la Berlin din februarie anul tre
cut în suficientă măsură pentru a fi tentanta 
pentru germani..."

Ziarul „Observer" a publicat o scurtă ex
punere a Declarației Guvernului Sovietic fără 
nici un fel de comentariu.

★
LONDRA 17 (Agerpres)'. — După cum re

latează comentatorul agenției Reuter, Stanley 
Priddle, cercurile oficiale din Londra sînt se
rios neliniștite de faptul că Uniunea Sovietică 
este gata să normalizeze relațiile cu Republica 
Federală Germană.

S.U.A.
NEW YORK 17 (Agerpres). — TASS trans

mite: După cum reiese din știrile transmise

Divergențele franco - germane 
au rămas nereglementate in urma 

tratativelor de la Baden-Baden
PARIS 17 (Agerpres). — Ziarele pariziene 

au primit fără entuziasm rezultatele tratati
velor de la Baden-Baden dintre Mendes- 
Franoe și Adenauer.

Din comentariile multor observatori reiese 
că există discordii serioase.

Poziția guvernului de la Bonn nu permite 
să se nutrească nici un fel de iluzii în pri
vința posibilității de a se acorda așa-numitei 
„uniuni a armamentelor" unele funcții de 
control asupra înarmării germane. După cum 
relatează ziarul „Combat", delegația germa
nă a prezentat un contraproiect în problema 
creării „uniunii armamentelor". In acest con
traproiect este respinsă ideea „unui control 
supranational" și sînt propuse mijloacele pen
tru „coordonarea" producției .armamentelor 
în țările din Europa occidentală.

Din comentariile presei pariziene reiese că 
la Baden-Baden nu a fost adoptată nici o ho- 
tărîre practică în ceea ce privește „uniunea 
armamentelor".

Discutarea problemei Saar-ului s-a lovit 
de divergențe serioase' în privința termenelor 
fixate și a metodelor de organizare a refe
rendumului în Saar și cu privire la artico
lele economice din acordul franco-german cu 
privire la Saar. Guvernul de la Bonn con-

Mendes-France a plecat spre 
Paris imediat dună convorbirea 
avută cu Adenauer la Baden- 
Baden.

ADENAUER: — Și eu...
Desen de A. RIK

Colaborare frățeasca între lb R» S* S. 
și R. P. Chineză

MOSCOVA 17 (Agenpres). — TASS trans
mite comunicatul asupra sesiunii Comisiei 
sovieto.chineze pentru colaborarea tchnico- 
științifică.

In decembrie 1954 a avut loc la Moscova 
prima sesiune a Comisiei sovieto-chineze 
pentru colaborarea tehnico-științifică între 
Uniunea Sovietică și Republica Populară 
Chineză.

Sesiunea, care s-a desfășurat într.o at
mosferă de prietenie și înțelegere reciprocă, 
a examinat problemele organizatorice și mă
surile pentru realizarea colaborării tehnico, 
științifice între cele două țări. Ea a aprobat 
un protocol care stabilește obligațiile mu
tuale ele părților în ceea ce privește acor
darea de ajutor tehnic în diferite domenii 
ale economiei naționale.

Uniunea Sovietică va acorda ajutor Re
publicii Populare Chineze ip-unîndu-i la dispo
ziție în mod gratuit documentație tehntod- 
științifică în domeniul construcției indus, 
triale (uzine metalurgice și_ constructoare de 
mașini, centrale electrice și altele), desene 
de execuție pentru producția de mașini și 
utilaje și documentație tehnologică pentru 
fabricarea multor feluri de produse indus
triale. Va fi pusă de asemenea la. depoziție 
literatură sovietică tehnico-științilică și di
dactică, unele standarde și materiale de in
formare.

Republica Populară Chineză va pune în 
mod gratuit la dispoziția Uniunii Sovietice 
descrierea tehnologiei de producție și proto, 
tipuri a'.e produselor industriei ușoare, far
maceutice și locale. Vor fi puse de asemenea

Furtuni violente în
PARIS 17 (Agerpres). — Agenția France 

Presse relatează că în țările Europei occi
dentale s-au înregistrat pagube serioase și 
perturbații în circulație precum și victime de 
pe urma ploilor, inundațiilor și a furtunilor 
de zăpadă oare continuă de peste 24 ore.

In unele regiuni din Anglia temperatura 
a scăzut pînă la 12 grade sub zero, iar po
leiul care acoperă străzile majorității orașe
lor a provocat numeroase,accidente de cir
culație. In comitatul Kent se semnalează mari 
inundații. In Marea Nordului, furtuna vio
lentă care bîntuie a pus în primejdie vasele 
aflate în larg. In Suedia, o violentă furtună 
s-a abătut asupra sudului țării, unde zăpada 
atinge cițiva metri.

In Danemarca furtuna a făcut cîteva vic
time. In Belgia, creșterea nivelului apelor 

la dispoziție mostre de plante agricole, pr n- 
tre care plante subtropicale, citrice, culturi 
legumicole, cerealiere și altele. Republica 
Populară Chineză va da specialiștilor sovie. 
tici posibilitatea de a cunoaște realizările §i 
experiența în muncă a diferitelor ramuri al< 
economiei naționale.

In timpul lucrărilor primei sesiuni a Co
misiei sovieto-chineze, delegația chineză a 
avut prilejul să cunoască o serie de intre, 
prinderi industriale și instituții științifice 
din Moscova, Leningrad și Ural.

★
MOSCOVA 17 (Agerpres) — TASS trans- 

nrte : La Moscova a sosit un grup de ener- 
geticleni de seamă din China. Din acest 
grup, condus de Liu Cian.bo, locțiitor al 
ministrului Industriei Combustibila.ui al. 
R. P. Chineze, fac parte membri ai institu
telor de .proiectări, ai organizațiilor de con
strucție, reprezentanți ai centralelor electrice 
și ai laboratoarelor de cercetări.

In timpul șederii lor în Uniunea Sovietică 
ei s-au documentat asupra act vită,ii unei 
serii de institute de proiectări ale Ministeru
lui Centralelor Electrice, Institutului de Ener
getică al. Academiei de Științe a U.R.S.S. La 
17 ianuarie, membrii grupului au fost prim ți 
de profesori și conferențiari ai Institutului 
de energetică .,Molotov" d n Moscova.

Oaspeții vor vizita Leningradul și alte o. 
rașe din Uniunea Sovietică, vor lua cunoștință 
de activitatea întreprinderilor producătoare 
de ut laj energetic, vor vizita șantierele de 
construcție ale unor centrale hidroelectrice și 
termoelectrice.

Europa occidentală
a luat proporții alarmante și se semnalează 
de asemenea moartea prin îngheț a citorva 
persoane.

Se semnalează de asemenea că o furtună 
neobișnuit de violentă a bîntuit în Germa
nia occidentală. Vîntul bate în unele regiuni 
cu o viteză de 120—130 kilometri pe oră, pri
cinuind accidente mortale. In urma creșterii 
nivelului apelor Rinului, clădirea Bunuesta- 
gului de la Bonn este amenințată cu inun
dația.

O violentă furtună de zăpadă, însoțită de 
un vînt care bate cu peste 100 kilometri pe 
oră, s-a abătut și asupra Austriei și Elveției, 
împiedlcînd circulara pe șosele și îintrerupînd 
în numeroase puncte legăturile- telefonice și 
telegrafice.

Opinia publică mondială salută propunerea U. R. S. S. 
de a împărtăși și altor țări experiența sa 

în folosirea energiei atomice în scopuri pașnice
Un act 3e o însemnătate uriașă

SOFIA 17 (Agerpres). Agenția Telegrafică 
Bulgară transmite: Comentînd .comunicatul 
agenției TASS în legătură cu faptul că U- 
niunea Sovietică este gata să transmită ex
periența sa în folosirea energiei atomice în 
scopuri pașnice, ziarul „Otecestven Front" 
scrie:

Este mai presus de orice îndoială că aceas
tă nobilă propunere iese cu mult în afara 
cadrului unei obișnuite proipunari tehnicej 
ea reprezintă un act de o însemnătate uriașă 
șl care trebuie să dea un impuls' puternic 
dezvoltării colaborării internaționale. Acest 
lucru reprezintă un nou exemplu al voinței 
incontestabile a Uniunii Sovietice de a ob
ține slăbirea încordării internaționale.

O propunere fără precedent
PARIS 16 (Agerpres). — TASS transmite: 

Jules Moch, reprezentantul Franței în Comi
sia O.N.U. pentru dezarmare, a făcut o de
clarație reprezentantului agenției France Pre- 
sse în legătură cu comunicatul agenției 
TASS.

Acest comunicat, a declarat Moch, este o 
consecință logică a poziției adoptată de 
U.R.S.S. în discuțiile de cea mai mare impor
tanță cu privire da folosirea energiei atomice 
în scopuri pașnice, care au avut -loc în de
cembrie anul trecut la O.N.U. și care s-au 
încheiat iprintr-un vot unanim. Noua propu
nere sovietică este fără precedent.

In orice caz, a apus în continuare Moch, 
trebuie să salutăm acest pas.

O veste bună
LONDRA 17 (Agerpres). — Intr-un arti

col redacțional, „Reynolds News" salută pro.

Oamenii nu vor sta pasivi pentru a se lăsa tîrîți 
. într-o sinucidere colectivă!

Declarația lui F. Joliot-Curie
VIENA 17 (Agerpres). — Secretariatul 

Cansiâiiiuluii Mondial al Păcii a dat publici
tății următoarea declarație -a lui Joldot Curie, 
președintele Consiliului Mondial a.l Păcii.

Ne amintim cu toții prea bine cît de zgiu- 
duiți am fost cînd am aflat despre propor
țiile ravagiilor provocate de bombele atomice 
la H.iroșima și Nagasaki. Aceasta s-a în- 
tîmplat în august 1945, cu aproximativ zece 
ani în urmă, și de atunci aflăm în fiecare an 
că urmările acestor bombardamente nu au 
încetat să se manifeste. Lista victimelor și 
suferințelor nu este încă încheia-tă. Proble
ma lichidării armelor de exterminare în 
masă a fost pusă încă din decembrie 1945 
kle către miniștrii Bevin, Byrnes și'Molotov, 
care s-a-u întrunit la- Moscova și au cerut 
să se creeze pe lîngă Consiliul de Securi
tate al O.N.U. o comisie specială pentru stu
dierea acestei probleme. Comisia a fost 
creată. Tratative grele au început și au 
continuat. S-au ivit fapte noi : dispariția 
monopolului atomic, fabricarea și experimen
tarea. bombelor termonucleare, de o mie de 
ori mai puternice decît bomba de la Hiro- 
șima. O profundă îngrijorare a tost pro
vocată din nou de urmărite tragice ale ex
ploziei unei bombe, efectuată la 1 m-artie 
1954 în Oceanul Pacific: pescarii aflați la 
clteva sute de kilometri de la locul exploziei 
au suferit cu toții, iar unul din ei a 
încetat din viață. Avertismentele pe oare 
le dăduseră d-e nenumărate ori oamenii de 
știință competenți s-au adeverit în mod tra
gic. Din nou a început să crească sentimen
tul neliniștii, dar în același timp a început 
<să reînvie speranța, datorită semnelor de 
slăbire -a încordării în relațiile internațio
nale at-ît din caiuz-a încetării războaielor în 
cuirs, cît și în legătură cu încheierea trata
tivelor în sînul importantei comisii O.N.U. 
pentru dezarmare. Este indiscutabil că prin
tre toți factorii care aiu putut împiedica folo
sirea armei atomice în Asia și au făcut ou 
putință să se întrezărească o slăbire a în- 

punerea guvernului sovietic de a împărtăși 
altar țări experiența acumulată în procesul 
de funcționare a centralei electrice acționată 
prin energie atomică. Ziarul califică această 
propunere -drept „o veste bună".

In articol se spune: „Anglia trebuie să 
ara-te și ea că este gata -să pună experiența ei 
la dispoziția întregii omeniri".

Contribuție la crearea atmosferei 
de colaborare internațională

ROMA 17 (Agerpres). — Presa italiană se 
ocupă de comunicatul agenției TASS.

Ziarul „Avânți", într-un articol publicat pe 
prima pagină scrie :

„Acțiunea întreprinsă de Uniunea'Sovietică 
se încadrează în politica care are drept scop 
să stabilească principiile coexistenței pașnice 
și este o contribuție prețioasă la crearea at
mosferei de colaborare internațională... înche
ierea acordului cu privire la folosirea ener
giei atomice în scopuri pașnice este o ches
tiune care face parte din problema mult 
mai largă a colaborării internaționale și 
poate fi o premiză pentru tratarea cu rezultate 
pozitive a problemei dezarmării".

Multe ziare ale coaliției guvernamentale 
au publicat de asemenea comunicatul agen
ției TASS.

Coexistența pașnică oferă popoarelor 
uriașe posibilități

VIENA 17 (Agerpres). — TASS transmi
te : Opinia publică democrată din Austria 
a primit cu o uriașă satisfacție comunicatul 
transmis de agenția TASS cu privire la fap
tul că Guvernul Sovietic este gata să -prezinte 

cordăriii, un rol de frunte 1 -a avut referen
dumul general oare a fost efectuat în toate 
țările și în rîndurile tuturor păturilor so
ciale, după apelul de la Stockholm. întreaga 
lume a fost întrebată, au fost puse toate 
problemele, toate răspunsurile primite au 
fost supuse criticii și conștiința popoarelor 
s-a manifestat cu a-tîta vigoare încît conducă
torii politici cu cea mai mare răspundere și 
cu cea mai multă putere au fost nevoiți să 
recunoască importanța opiniei publice în pro
blema folosirii armei atomice. Dezarmarea 
-părea a fi cu putință. La orizont s-a întreză
rit posibilitatea rezolvării problemelor politice 
pe calea tratativelor. Popoarele au început 
să spere într-o pace trainică și au și văzut 
îm depărtare fericirea...

Tocmai în acest moment faptele ce s-au 
-p-etrecut pot pune totul sub semnul întrebării: 
înarmarea Germaniei, hotă-rî-rile consiliului 
Atlanticului de nord care stabilește îormeie 
de folosire a armei nucleare, ca și cum, prin
cipiul folosirii acestei arme ar fi fost deja 
acceptat. Este absolut clar că aceste acte, 
care sînt un efect al eforturilor de a crea o 
„situație de forță", sînt de natură să com
promită succesul tratativelor întreprinse în 
cadrul Organizației Națiunilor Unite și pun 
in primejdie pacea.

In ceea ce privește hotărîrea extrem de 
primejdioasă a consiliului uniunii nord-atlan- 
tice, care în esență recunoaște legalitatea ar
mei atomice, trebuie arătat că dacă reacția 
opiniei publice țața de această hotarire nu 
s-a manifestat pînă în prezent cu mai multă 
vigoare, acest lucru se datorează numai fap
tului că această operație a fost efectuată foar
te abil: opinia publică a fost prelucrată prin 
declarații dinainte calculate ale conducători
lor militari, iar hotărîrile respective au fost 
prezentate într-o formă diplomatică și tehnică 
care să îngreuneze înțelegerea tuturor urmă
rilor acestor hotărîri adoptate astăzi, cînd 
arma atomică este produsă în mari cantități, 
astăzi, cînd această armă, devenită și mai 

conferinței internaționale în problemele folo
sirii pașnice a energiei atomice, un raport 
cu privire la prima centrală e’.ecțrlcă atomică 
industrială în U.R.S.S. și la funcționarea ei. 
Ziarul „Oe&terrechische Volksstimme" scrie 
printre altele :

Comunicatul transmis de agenția TASS 
este o mărturie a faptului că U.R.S.S. în
treprinde o acțiune practică pentru a pune în 
slujba tuturor p-apoarelor realizările sale tn 
domeniul folosirii pașnice a energiei atomice.

Această contribuție efectivă a Uniunii So
vietice la cauza colaborării pașnice interna
ționale are o însemnătate excepțional de 
mare. Ea arată uriașele posibilități pe care 
le oferă tuturor popoarelor, inclusiv poporu
lui austriac, coexistența pașnică a statelor 
cu sisteme sociale diferite.

Departamentul de stat 
nu comentează...

WASHINGTON 16 (Agerpres). — TASS 
transmite: Purtătorul de cuvînt al Departa
mentului de stat, Suydam, a declarat că 
Departamentul de stat nu va comenta în mo
mentul de față comunicatul agenției TASS, 
în care se spune că guvernul sovietic, recu- 
noscînd marea importanță a folosirii energiei 
atomice în scopuri pașnice și căutînd să 
contribuie la dezvoltarea colaborării interna
ționale în acest domeniu, este gata să trans
mită experiența științifică și tehnică cores
punzătoare, acumulată de Uniunea Sovietică 
în legătură cu punerea în funcțiune a primei 
centrale electrice industriale pe bază de ener
gie atomică.

puternică, este fabricată și experimentată cu 
urmările tragice cunoscute tuturor. Se iac în
cercări de a se sustrage judecății oipiniei pu
blice și de a o determina ca, proceflindu-se 
pe etape, ea să recunoască mai întîi posibili
tatea folosirii armelor atomice tactice, apoi a 
bombelor atomice strategice și, în fine, a 
bombelor termo-nucleare. Ca și cum ar fi 
vorba doar de discutarea formelor de folo
sire a armelor nucleare, atunci cînd pro
blema primordială și unică este însuși prin
cipiul folosirii acestor arme. Cu alte cuvinte, 
recentele hotărtri ale consiliului uniunii nord- 
atlantice constituie desăvîrșirea mecanismu
lui pentru dezlănțuirea războiului atomic, me
canism care poartă în sine — eu îmi cîntă- 
resc cuvintele — posibilitatea exterminării 
speciei umane.

Oamenii nu vor sta pasivi pentru a se lăsa 
tîrîțl spre o sinucidere colectivă, deoarece des
pre aceasta este vorba.

Odată început, războiul atomic ar fi dus cu 
folosirea întregii game a armelor existente.

Aduceți-vă aminte de pustiirile de la Hiro- 
șima și Nagasaki. Gîndiți-vă la nenorocitele 
victime din Oceanul Pacific, care s-au aflat la 
distanță de sute de kilometri de explozia de la 
1 martie 1954. Gîndiți-vă că nu va veți putea 
adăposti nicăieri și că orice apărare antiae
riană eficace este iluzorie. Gîndiți-vă că bom
bardarea atomică a oricărui obiectiv din lume 
poate semăna moartea, imediat sau după un 
timp oarecare, în puncte chiar foarte (îndepăr
tate. Problema nu este de a se ști care for — 
statul major general sau un ministru sau o 
consfătuire de miniștri cu sau fără drept de 
veto — poate adopta hotărîrea de a declanșa 
războiul atomic. Problema este de a se ști 
dacă omenirea este de acord 6ă accepte ruin! 
și distrugeri, moartea a sute de milioane de 
ființe vii, sărăcie pentru supraviețuitori, pro
babila desfigurare a acestora și chiar posi
bilitatea nimicirii oricărei vieți ,pe planetă.

FREDERIC JOLIOT-CURIE
Paris, 13 ianuarie 1955 

tinuă ca și în trecut să caute căi pentru în
lăturarea monoipoliștilor francezi din econo
mia Saar-ului.

Un joc de seamă în tratativele de la Baden- 
Baden l-a ocupat problema investițiilor de 
capital german în întreprinderile franceze 

situate chiar pe teritoriul Franței și în Afri
ca de nord. Ziarele pariziene arată că acea
stă 'problemă a fost discutată „:ntr-o atmos
feră glacială" și că partea franceză a pro
pus o dată foarte îndepărtată pentru „stu
dierea" posibilității de investire a capitalu
lui german, în timp ce delegația germană a 
cerut să se grăbească rezolvarea problemei. 
Potrivit ziarului „Combat", elaborarea acor
durilor economice pe termen îndelungat s-a 
lovit de „mari greutăți tehnice, care împie
dică atingerea scopului îlitr-un viitor apro
piat".

★

LONDRA 17 (Agerpres). — După cum a- 
nunță corespondentul din Bonn al agenției 
Reuter, două din cele patru partide repre
zentate în guvernul de coaliție al lui Ade
nauer din Germania occidentală au recunos
cut pe față că conferința franoo-germană de 
la Baden-Baden nu a putut să soluționeze 
contradicțiile dintre cele două țări în pro
blema Saar-ului.

In cîteva rînduri
© La 15 ianuarie a sosit la New York 

academicianul D. F. Snobelțm care va lua 
parte, ca reprezentant al Uniunii Sovietice, 
la lucrările Comitetului Consultativ al O.N.U. 
în vederea pregătirii conferinței internațio
nale a oamenilor de știință pentru proble
mele folosirii energiei atomice in scopuri 
pașnice.

© La 15 ianuarie K. E, Voroșilov, pre- 
șeaintele Prezidiului Sovietului Suprem al 
U.R.S.S., a primit la Kremlin pe A. li, Gartz, 
ambasador extraordinar și plenipotențiar al 
Republicii Finlandeze în U.R.S.S., care și-a 
prezentat scrisorile de acreditare.

e La 10 ianuarie a. c. ambasadorul nor
vegian la Moscova, E. Brodiand, intr-o scri
soare adresată ministrului Afacerilor Exter
ne al U.R.S.S., V. M, Molotov, a transmis, 
din însărcinarea guvernului său. mulțumirile 
autorităților norvegiene căpitanului și mem
brilor echipajului cargobotului sovietic „i ar
ta" pentru ajutorul curajos și dat la timp 
petrolierului norvegian „Folga" care a luat 
foc in Marea Noraului.

9 Prim ministrul Indiei, Nehru, a decla
rat intr-un interviu acordat corespondentului 
ziarului englez „Times", că „deși guvernul 
Uniunii Sua-Africane duce o pontica rasistă, 
noi rămînem totuși în Commonwealth, dar 
pe viitor multe vor depinde și de influența 
acestei politici asupra părerii opiniei publice 
indiene".

© Prititr-un decret al Prezidiului Sovie
tului Suprem al U.R.S.S., scriitoarea letonă 
Anna Abzalon (pseudonimul literar Anna 
Sakse) a fost decorată cu ordinul Drapelul 
Roșu al Muncii cu prilejul împlinirii a 50 
de ani și pentru activitatea depusă in do
meniul beletristicii.

O In dimineața zilei de 17 ianuarie au în
ceput lucrările conferinței experțuor țuruor 
participante la așa-numita „Uniune a Euro
pei occidentale" pentru a examina proiectul 
francez în legătură cu standardizarea și pro
ducția in comun a armamentelor, proiect cu
noscut sub denumirea de „pool-ul armamen
telor" (uniunea armamentelor).

La această conferință participă reprezen
tanții Franței, Angliei, italiei, Germaniei oc
cidentale, Belgiei, Olandei și Luxemburgului.

• In urma alegerilor care au avut loc în 
colonia britanică Jamaica, partidul laburist 
al primului ministru Bustamante a pierdut 
controlul Camerei Reprezentanților și al gu
vernului în favoarea partidului național 
popular condus de Norman Manley. In pro
gramul partidului național popular se cere 
acordarea autonomiei 'pentru poporul din 
Jamaica.

© A fost arestat asasinul fostului președin
te al Republicii Panama, Jose Antonio Re- 
mon. Este vorba de avocatul Ruben Miro, 
care a mărturisit că a comis această crimă 
la cererea lui Jose Ramon Guizado — pre
ședintele Republicii Panama după asasinarea 
lui Remon — și că acesta i-a promis in 
schimb un post de ministru în cabinetul său. 
Guizado a fost arestat. Au mai fost arestați 
fiul său, Ramon Guizado, precum și doi a- 
sociați de afaceri ai săi, Jose Jiminez, fost 
ambasador în Cuba și Rodolfo Saint Maloa. 
toți complici la asasinarea lui Remon.

SPORT
Turul ciclist al Eg ptuluiC. Dumitrescu (R.P.R.), primul în clasamentul generai după cinci etape

Cea de a V-a etapă a turului ciclist al E- 
giptului, disputată duminică de la Beni Suei 
la El Fayoum,. oontracronometrului, s-a în
cheiat cu un remarcabil succes pentru echipa 
R.P.R. Reușind să-și mențină avantajul față 
de principalul său adversar Meenen (Belgia) 
și să cîștige secundele ce-1 despărțeau de li
banezul Muradian, Constantin Dumitrescu a 
trecut pe primul loc în clasamentul general 
individual.

Etapa contracronom-etrului s-a disputat pe 
o distanță de 45 km. pe o șosea neasfaltată. 
Cel mai bun rezultat l-a obținut iugoslavul 
Petrovici care a parcurs distanța în t.mpul 
de lh 15’ 10” 8,10. S-au clasat în ordine Ver- 
rneulin (Franța) lh 15’ 11“ 4/10; Scliacipens 
(Belgia) lh 15’ 24" 8/10; Vrancken (Belgia), 
Todorov (R. P. Bulgaria), Assur (Eg.pt), 
Dalgaard (Danemarca), Dumitrescu (R.P.R.),

Toma Reiler, campion internațional de tenis de masă al Belgiei
BRUXELLES. — Duminică șeara au luat 

sfirșit in .sala „Stadium" din Bruxelles, cam
pionatele internaționale de tenis de masă aie 
Belgiei la care au participat jucători de va
loare din Austria, Anglia, franța, Ce.mama 
occidentală, Iugoslavia, R.P.R. și Belgia.

Din echipa R.P.R. un mare succes a ob
ținut maestrul sportului Toma Reiter care a 
reușit să cîștige titlul de campion internațio
nal al Belgiei l.a proba de simplu bărbați, 
reușind să învingă în finaiă cu scorul de 
3—1 pe cunoscutul jucător Seiffert (Germania 
occidentală).

S P E C T
TEATRE: Teatrul de Operă șl Balet al R.P li., 

orele 19,d0: Macul Roșu; Național „1. L. Caragia- 
le-‘ (sala Comedia) orele 19,30: Revizorul; Națio
nal „1. L. Caragiale“ (sala Studio), orele 19,30: 
Ultima oră; Municipal, orele 19,30; Cum vă pla
ce; Armatei (sala Magheru) orele 19,30: Avarul; 
Armatei (sala din calea 13 Septembrie) orele 
19,30: Vlaicu Vodă; Muncitoresc C.F.R. (Ciulești), 
orele 19,30: Cbirița în provincie și Piatra din 
casă; Tineretului, orele 19: David Copperfield; 
Teatrul de Stat de Operetă, orele 19,30 : Casa cu 
trei fete; Studioul Actorului de Film ,,C. Notta- 
ra“, orele 19,30: Mincinosul; Ansamblul de Estra
dă (sala din Calea Victoriei nr. 33—35), orele 20: 
Să cînte muzica; Ansamblul de Estradă (sala din 
str. Al. Popov nr. 23) orele 19,30: Magazin de

Din programul de radio
MIERCURI 19 IANUARIE 1955

PROGRAMUL I: 6,10: Articolul de fond din 
ziarul ,,Scînteia“. 7,25: Muzică din opere. 8,46: 
Materiale din piesă. 10,45: Emisiunea științifică 
pentru pionieri și școlari ,,Vreau să știu“ : Sce
nariul ,,Lomonosov“, partea i-a. 11,15: Pagini or
chestrale din operele lui Wagner. 12,10: Concert 
de muzică populară romînească. 12,50: Cîntă
Ansamblul Armatei Sovietice dirijat de Boris Ale
xandrov. 16.00; Program interpretat de trio com
pus din: Emil Ghilels, pian, Leonis Kogan, vioară 
și Mstislav Rostropovici, violoncel. 16,30: Din o- 
pera marelui scriitor sovietic A. Serafimovich 
18,00: Curs de limba rusă ciclul I, lecția Nr. 13. 
19.00: Jurnalul satelor. 19,45: Opera „Lucia din 
Lamermoor** de Donizetti.

In atenția propagandiștilor și a celor ce studiază marxism-leninîsmul
La posturile noastre de radio se difuzează 

în ajutorul celor ce studiază marxism-leniinis- 
mul, conferințe și consultații pe teme de eco
nomie politică, politică economică și filozo
fie : marțea la ora 16,30 pe programul 1 (lun
gimile de undă 1935, 202, 397 șl 206 metri), 
joia la ora 18,15 pe programul I (lungimile 
de undă 1935 și 202 metri) și vinerea odată 
la 3 săptămîni la ora 18 pe programul II 
(lungimile de undă 351 și 285 metri).

Timpul
(Buletinul Institutului

IN BUCUREȘTI: Vremea se răcește ușor. Cerul 
va fi schimbător, tlnzînd spre a deveni acoperit. 
Temperatura in ușoară scădere, va fi cuprinsă 
noaptea între minus 1 grad și minus 3 grade, 
iar ziua între plus 4, plus 6 grade. Vîntul va 
sufla temporar puternic din sectorul vestic. Tem
porar va cădea ploaie sau lapoviță.

Pentru următoarele două zile: Vreme schimbă
toare cu alternanțe de răcire și încălzire și de 
înourări și înseninări. Temporar ploaie și lapo- 
vlță. Vîntul, tare la început, va sufla din secto
rul vestic.

IN ȚARA: Vremea se răcește treptat începînd 
din nord-vestul tării. Cerul se va menține acope
rit. In jumătatea de nord-est a tării vor cădea

Metelko (Iugoslavia), Rasmussen (Danemar
ca), Shinghaita (Libia), Kolev (R.P. Bulga
ria), Loyd (Anglia), Van Meenen (Belga), 
Muradian (Liban).

Clasamentul general individual după cinci 
etape: Constantin Dumitrescu (R.P.R.)
18h 52’ 37"; 2. Muradian (Liban)L 18h 53’ 
21” 2,10; 3. Petrovici (Iugoslavia) 18h 53’ 
.26“ 8/10; 4. BaȘeV (RFP. uuigaria) ; 5. Me
enen (Belgia); 6. Ravn (Danemarca); 7. 
Scha-epens (Belgi-a); 8. Todorov (R. P. Bul
garia) ; 9. Rusev (R. P. Bulgaria) ; ?J.
Rasmussen (Danemarca).

In clasamentul pe echipe, cicliștii din echi
pa R. P. Bulgaria A continuă să se mențină 
in frunte.

Luni 17 ianuarie a fost zi de repaus, iar 
astăzi se dispută etapa Vl-a El Fayoum — 
El Ghizeh (92 km.).

Finala probei de simpju femei a fost, ciș- 
tigața de Linda Wertl. Campioana Austriei 
a Întrecut cu 3—1 (21 — 16; 17—21; 21 —17; 
21—19) pe Angelica Rozeanu (R.P.R.). Ti
tlul probei de dublu femei a revenit cuplului 
Diana și Rosalinde Rowe (Anglia), care a 
învins cu 3—1 perechea A. Ro-zeamu, E. Ze
ller (R.P.R.). Invingînd cu 3—1 cuplul Diana 
Rowe (Anglia), Caffiero , (Franța), perecirea 
Wertl, Just (Austria) a cîștigat primul loc 
al probei de dublu mixt.

A C O L E
Stat; Teatrul de Stat din Pitești (sala C.C.S. din 
str. Lipscani 53) oiele 16, și orele 20.30: Școala 
femeilor;. Țăndărică (sala Orfeu) orele 16: Moș 
Gerilă; Circul de Stat, orele 20: Primul Spectacol.

CINEMATOGRAFE: I. C. Frimu, Gh. Doja, Pa
tria: Jucătoiu! de rezervă; Republica, Bucureșu: 
Desfășurarea; ...Și Ilie face spbrt; înfrățirea în
tre popoare, Elena Pavei: Sep ternbriștii; Maxim 
Gorki: Apărarea înaripată; Tineretului: Ludwig 
van Beethoven; Timpuri Noi: Să plecăm la Suhu- 
mi, Alimente gustoase și hrănitoare. Sportul so
vietic Nr. 9; Lumina: Fetele din piața Spaniei; 
Victoria: Profesorul Fabre; Alex. Popov, Cultural: 
De doi bani speranță; 8 Martie: Mai tare ca 
noaptea; Vasile Roaită: Fanfan la Tulipe; Unirea: 
Zilele mîniei.

PROGRAMUL II: 14,30: Sumarul ziarului „Scîn- 
teia“. 16,45: Cîntă Claudia Suljenco. 17,00: Teairu 
la microfon pentru copii : „Înainte vitejilor*’ de 
Zak și Kuznețov. 18.00: Lucrări simfonice de 
Constantin Nottara. 18,45: Din muzica popoarelor 
sovietice. 20,00: Gazeta Radio. 20,45: Cîntecul săp- 
tămînii: ,,Hop ș-așa“ — muzică și versuri de H. 
Mălineanu. 21,40: Muzică de dans. 23,10: Seară de 
muzică simfonică.

Ascultați Radio jurnale și buletine de știri la 
orele :

PROGRAM I: 5,30; 7,15; 15,30; 17,30; 22,30.
PROGRAM II: 15,00; 16,00; 23,00; 0,45.

Temele acestor consultații și conferințe se 
vor publica în „Programul radio".

Astăzi, 18 ianuarie, se va transmite confe
rința : „Pentru ce este necesară industriali
zarea țării"; în ziua de 20 ianuarie se va 
transmite conferința : „Schimbul de mărfuri 
între oraș șl sat, baza economică a alianței 
clasei muncitoare cu țărănimea muncitoare".

probabil
Meteorologic Central)
ploaie și lapovlță, iar în sud ploaie cu caracter 
temporar. In munți și în nordul țării, ninsoare 
temporar viscolită. Temperatura în scădere va fi 
cuprinsă noaptea între plus 2 — minus 4 grade, 
iar ziua între minus 1 grad — plus 8 grade. Vint 
puternic va sufla din sectorul vestic.

Pentru următoarele trei zile: Vremea continuă 
să se mențină schimbătoare, cu răciri și încălziri 
trecătoare. La început vor cădea precipitații sub 
formă de ploaie și lapoviță, temporar ninsoare, 
după care urmează înseninări parțiale cu ger șl 
polei noaptea. In munți, în primele două zile, 
viscol. Vînt tare va sufla la început din sectorul 
nord-vestic. Temperatura va coborî noaptea pînă 
la minus 14 grade în nordul tării, iar ziua va 
urca pînă la plus 8 grade.
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